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M-6Wszystkie osiedla naszej spó∏dzielni majà problemy z egzekucjà zad∏u˝eƒ od lo-
katorów, którzy systematycznie uchylajà si´ od p∏acenia czynszu. W cz´Êci osie-
dli liczba lokali zad∏u˝onych przekroczy∏a 10 proc., co wymusza ograniczenia
w realizacji niezb´dnych remontów budynków i innych prac zwiàzanych z utrzy-
maniem infrastruktury osiedla. W efekcie b´dziemy Êwiadkami post´pujàcej de-
gradacji stanu technicznego budynków i terenów osiedlowych.

Jak ju˝ informowaliÊmy, 55. Zebranie Przedstawi-
cieli Cz∏onków dokona∏o wyboru uzupe∏niajàce-

go siedmiu cz∏onków Rady Nadzorczej. Zmia-
ny w jej sk∏adzie sà w wi´kszoÊci wynikiem up∏y-
wu kadencji – niektóre osoby wybrano ponownie.

30 czerwca br. Rada Nadzorcza ukonstytuowa-
∏a si´ nast´pujàco: przewodniczàcy – Zdzis∏aw Ro-
the, zast´pcy przewodniczàcego – Leszek Gano-
wicz i Marek Woêniak, sekretarz – Krystyna Przy∏u-
ska. Przewodniczàcymi komisji zostali: Komisja Re-
wizyjna – Kazimierz Kostecki, Komisja Technicz-
na – Adam Czerny, Komisja Mieszkaniowa – Han-
na Idêkowska, Komisja Organizacyjno – Samorzàdo-
wa – Ryszard Dzialuk. Wymienione osoby, zgod-
nie ze statutem, tworzà Prezydium Rady Nadzorczej.

Cz∏onkami Rady Nadzorczej sà ponadto: Gra˝yna
Cabaj•AnnaDmowska•Janusz Gajda•Jan Gru-
dziƒski • Andrzej Janowski • Jerzy Jastrz´b-
ski • Leszek Kaczmarski • Marcin Klejs • Ewa Kli-
maszewska • El˝bieta Kotowska • Zbigniew Ko-
z∏owski • Marek Linkiewicz • Krzysztof Paw∏ow-
ski • Andrzej Podlewski • Krystyna Reszczyƒ-
ska • Barbara Szymaƒska.

Najwa˝niejsza zmiana dotyczy wykupu mieszkaƒ.
Ustawa u∏atwia cz∏onkom spó∏dzielni przekszta∏ce-

nie mieszkaƒ spó∏dzielczych o statusie lokatorskim na
spó∏dzielcze w∏asnoÊciowe, a tak˝e w prawo odr´bnej
w∏asnoÊci.

Bonifikata stosowana przy wykupie mieszkaƒ loka-
torskich jest obecnie jjeeddnnoolliittaa  ddllaa  wwsszzyyssttkkiicchh  ssppóó∏∏ddzziieell--
nnii  i wynosi 50 proc. ró˝nicy mi´dzy wartoÊcià rynkowà
lokalu a zwaloryzowanym wk∏adem mieszkaniowym.
Przed nowelizacjà spó∏dzielcy p∏acili ca∏à ró˝nic´ mi´-
dzy rynkowà wartoÊcià lokalu a zwaloryzowanym wk∏a-
dem mieszkaniowym. Najcz´Êciej musieli wi´c wy∏o˝yç
z w∏asnej kieszeni kwot´ stanowiàcà od 30 – 50 proc.
wartoÊci lokalu. TTeerraazz  oodd tteeggoo  ssppóó∏∏ddzziieellnniiaa  ppooddaarruujjee  iimm
ddooddaattkkoowwoo  5500  pprroocc..

Spó∏dzielca, któremu nie wystarczy spó∏dzielcze
w∏asnoÊciowe prawo do lokalu i wystàpi o pe∏nà, czyli
odr´bnà w∏asnoÊç, b´dzie musia∏ ponieÊç jeszcze do-
datkowe koszty – op∏at´ notarialnà i sàdowà. ¸àcznie
wyniesie to kilkaset z∏otych – o wiele mniej ni˝ dotych-
czas. Wynagrodzenie notariusza, ustalane przed no-
welizacjà od wartoÊci mieszkania, jest ju˝ od tego nie-
zale˝ne i ka˝dorazowo wynosi 1/3 minimalnego wyna-
grodzenia (obecnie 849 z∏).

Jak sygnalizowane tu zmiany majà si´ do cz∏onków
MSM Energetyka? Sà dla nich albo korzystne, albo
utrzymujà stan obecny. Wszystko zale˝y od sytuacji –
rodzaju przekszta∏cenia. I tak: z prawa lokatorskiego na
spó∏dzielcze w∏asnoÊciowe – bez zmian, z prawa loka-
torskiego w odr´bnà w∏asnoÊç – korzyÊç, ze spó∏dziel-
czego prawa w∏asnoÊciowego w odr´bnà w∏asnoÊç –
bez zmian.

Do nowych przepisów ustawy o spó∏dzielniach
mieszkaniowych b´dziemy nawiàzywali w kolejnych pu-
blikacjach.

*
W czerwcowym numerze M-6 informowaliÊmy o pro-

cedurze ustanawiania odr´bnej w∏asnoÊci lokali pod kà-
tem prawa do gruntu (wieczyste u˝ytkowanie czy wspó∏-
w∏asnoÊç). ZastanawialiÊmy si´, czy nie celowe by∏oby
okresowe wstrzymanie si´ z kierowaniem do spó∏dzielni
wniosków o ustanowienie odr´bnej w∏asnoÊci. Chodzi
o to, by przy takich okazjach cz∏onkowie MSM Energety-
ka, zamiast wieczystego u˝ytkowania gruntu uzyskali
wspó∏w∏asnoÊç tego gruntu. Umo˝liwia to uchwa∏a Rady
m. st. Warszawy w sprawie bonifikat (bonifikata 99 proc.)

Pytanie do d∏u˝nika: kto za pana p∏aci?
Odpowiedê: p∏aci paƒstwo!

Lokatorów uchylajàcych si´ od p∏acenia czynszu
mo˝na podzieliç na nast´pujàce grupy: czaso-

wa niezdolnoÊç do p∏acenia czynszu (utrata pracy,
choroba) • pozbawieni cz∏onkostwa – wykluczeni
ze spó∏dzielni •wynajmujàcy mieszkania • do-
brze sytuowani, których staç na p∏acenie czynszu,
ale w swojej filozofii ˝ycia uwa˝ajà to za frajerstwo
•nast´pcy zmar∏ych lokatorów, wobec których nie
zosta∏y w sàdzie rozstrzygni´te sprawy w∏asnoÊci.

Powy˝ej 35 proc. stanowià lokatorzy, którzy ma-
jà pieniàdze, ale nie chcà p∏aciç. Jak skutecznie
przeciwstawiç si´ takiej postawie? Monity wzywajà-
ce do wywiàzywania si´ z podstawowych obowiàz-
ków cz∏onka spó∏dzielni (p∏acenie czynszu) oraz
kierowanie tych spraw do sàdu, nie skutkuje. Kiedy
zapyta∏em lokatora, który systematycznie zalega
z czynszem, kto za niego wnosi op∏aty za ogrzewa-
nie, wod´, wywóz Êmieci, prac´ dozorcy, w odpo-
wiedzi us∏ysza∏em: paƒstwo! Stara∏em si´ wyjaÊniç
cz∏owiekowi, jak jest faktycznie, ale on dalej pod-
chodzi∏ z rezerwà do moich argumentów. Tak myÊli
niestety wi´kszoÊç d∏u˝ników. 

O d∏u˝nikach spó∏dzielni wiele mówiono
na czerwcowym Zebraniu Przedstawicieli Cz∏on-
ków. DoÊç powszechnie wyra˝ano opini´, ˝e pi´t-
nowanie d∏u˝ników utrudnia zbyt daleko idàca
ochrona danych osobowych. 

W takiej to sytuacji nale˝y poszukiwaç dost´p-
nych form oddzia∏ywania. Jednà z nich mo˝e byç
wywieszanie w budynkach, np. co kwarta∏, informa-
cji w rodzaju: Zad∏u˝enie naszego domu wyno-

Drobne zmiany 
w Radzie Nadzorczej

Lokale mieszkalne w naszych osiedlach

Odsetki mogà byç 
umorzone

przy sprzeda˝y nieruchomoÊci gruntowych na rzecz
spó∏dzielni mieszkaniowych. Mo˝liwoÊç zawarta
w uchwale potwierdzona zosta∏a niedawno przez Sejm,
który nie zlikwidowa∏ wprawdzie wieczystego u˝ytkowa-
nia, ale dopuÊci∏ przekszta∏cenie go w prawo w∏asnoÊci.
I chocia˝ spó∏dzielnie mieszkaniowe (czytaj: cz∏onko-
wie) muszà za to zap∏aciç, to pocieszeniem jest stoso-
wanie nieograniczonych bonifikat.

Zarzàd MSM Energetyka od razu wystàpi∏ do w∏adz
miasta z wnioskami o sprzeda˝ u˝ytkowanych dotàd
gruntów. Do pierwszych dni wrzeÊnia, kiedy powstawa-
∏a ta informacja, wnioski nie zosta∏y rozpatrzone. Mo˝e
jednak...     (ro)

Z E  S TAT U T E M  Z A  PA N  B R AT

❑ os. Sadyba – 5057
❑ os. Stegny Po∏udnie – 4838
❑ os. Sielce – 3119
❑ os. Stegny Pó∏noc – 2900
❑ os. Stegny Ro˝ek – 838
❑ os. Idzikowskiego – 815
❑ oos. Bernardyƒska – 607

si............ z∏. Najwi´ksza cz´Êç zad∏u˝enia, tj..........
z∏, przypada na..........(trzech, czterech, pi´ciu) loka-
torów. Administracja Osiedla dzi´kuje tym, którzy
op∏acajà czynsz regularnie. W III kwartale br. byli to
lokatorzy z lokali o numerach...... Adam Czerny

D∏u˝nicy spó∏dzielni, odpowiadajàc na sta-
wiane im pytania, ra˝à niejednokrotnie

swojà bezradnoÊcià. Po cz´Êci wynika ona
z ich trudnego po∏o˝enia; ale te˝ owa bezrad-
noÊç, niech´ç do myÊlenia o poprawie swego
losu, do szukania Êrodków zaradczych, nie jest
do koƒca zrozumia∏a.

Nie mam pieni´dzy, wi´c nie p∏ac´! Koniec,
kropka! Nie informuj´ o tym Administracji Osie-
dla, o nic jej nie prosz´, do nikogo nie zwracam
si´ o pomoc. A odsetki rosnà...

Dawniej – zgodnie ze statutem MSM Energe-
tyka – odsetki za zw∏ok´ mog∏y byç roz∏o˝one
na raty. Obecnie mogà byç obni˝one, a nawet
umorzone. Trzeba jednak ruszyç przys∏owio-
wym palcem, czyli dogadaç si´ co do samego
d∏ugu z Administracjà Osiedla, a potem zwróciç
si´ z wnioskiem do Rady Osiedla.

Pami´taç przy tym nale˝y, ˝e umorzenie czy
nawet obni˝enie odsetek nie jest czczà formal-
noÊcià; nast´puje wyjàtkowo, w szczególnych
wypadkach. Ale nast´puje...(ro)

Nowelizacja ustawy o spó∏dzielniach mieszkaniowych

Taƒszy wykup mieszkaƒ
Pod koniec lipca wesz∏a w ˝ycie nowelizacja
ustawy o spó∏dzielniach mieszkaniowych.
Sejm wprowadzi∏ do ustawy kilka cennych
zmian, ale wiele spraw pozostaje rozstrzyga-
nych po staremu. Tak wi´c oczekiwania spó∏-
dzielców spe∏ni∏y si´ po∏owicznie.
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1.
Budynki spó∏dzielni powsta∏y w wi´kszoÊci wed∏ug

technologii uprzemys∏owionych. Przeci´tny wiek budyn-
ków wynosi ok. 30 lat. Atutem jest to, ˝e tworzà zwarte
osiedla (z wyjàtkiem osiedla Sielce i budynku Polna 3A),
dzi´ki czemu sta∏y si´ ma∏ymi miastami zarzàdzanymi
przez jednà jednostk´ organizacyjnà.

Dzia∏ania podj´te z poczàtkiem lat dziewi´çdziesià-
tych rozpocz´∏y okres intensywnych prac remontowo –
modernizacyjnych. Ich efektem jest m. in.: wymiana
wszystkich instalacji zimnej i ciep∏ej wody na plastikowe,
wymiana wszystkich pokryç dachowych przy zastoso-
waniu pap termozgrzewalnych, wymiana i modernizacja
instalacji centralnego ogrzewania, ocieplenie budyn-
ków, opomiarowanie mediów w lokalach, wymiana Êlu-
sarki korytarzowej i cz´Êci okien w mieszkaniach.

G∏ównymi osiàgni´ciami dotychczasowej polityki re-
montowej jest: wyeliminowanie do minimum remontów,
które wynikajà z awarii lub powa˝nych zagro˝eƒ, znacz-
ne zmniejszenie potrzeb remontowych, obni˝enie dys-
proporcji remontowych mi´dzy budynkami w poszcze-
gólnych osiedlach.

Zrobiono niema∏o, ale oczekiwania sà wi´ksze. Ocze-
kiwania te sà corocznie sygnalizowane w formie wnio-
sków na zebraniach grup cz∏onkowskich i Zebraniu
Przedstawicieli Cz∏onków. Przewa˝ajà sprawy zwiàzane
z wyrównywaniem standardów technicznych budynków,
parkowaniem samochodów, pe∏niejszym zagospodaro-
waniem terenów (zieleƒ, miejsca do odpoczynku dla
starszych oraz place zabaw dla dzieci i m∏odzie˝y).

2.
Opracowanie, o którym piszemy, powsta∏o na pod-

stawie przeglàdów technicznych budynków. Ponadto
ka˝da z administracji osiedli musia∏a zajàç stanowisko
w sprawie kilkudziesi´ciu ró˝nych elementów w ka˝dym
budynku, przedstawiajàc: ocen´ potrzeby i pilnoÊci wy-
konania remontów, mo˝liwoÊci i zasadnoÊci przeprowa-
dzenia remontu dost´pnymi metodami, wysokoÊç kosz-
tów w zaproponowanej technologii.

Przy okreÊlaniu potrzeb remontowych brano przede
wszystkim pod uwag´: Êciany zewn´trzne, stropodachy,
dach, klatki schodowe, urzàdzenia do usuwania Êmieci,
instalacj´ elektrycznà, instalacj´ zimnej i ciep∏ej wody, in-
stalacj´ kanalizacyjnà, instalacj´ centralnego ogrzewa-
nia, instalacj´ gazowà, instalacj´ przeciwpo˝arowà,
przewody wentylacyjne, windy, piwnice, pralnie – su-
szarnie – wózkarnie, otoczenie budynku.

W taki oto sposób dla ka˝dego z 252 budynków stwo-
rzono swoistà metryczk´ potrzeb. Nak∏ady na to wszyst-
ko okreÊlono w skali spó∏dzielni na 93,3 mln z∏ (stan
na 1.01.2005 r.). Na pierwszym miejscu, pod wzgl´dem
wielkoÊci nak∏adów, sà Êciany zewn´trzne – 17,5 mln z∏,
na drugim windy – 16,5 mln z∏, na trzecim instalacja elek-
tryczna – 15,9 mln z∏, na czwartym klatki schodowe –
12,3 mln z∏, na piàtym instalacja gazowa – 11,5 mln z∏.

A oto wymagane nak∏ady wed∏ug osiedli: Stegny Po-

∏udnie – 25,0 mln z∏, Sadyba – 19,2 mln z∏, Stegny Pó∏noc
– 17,8 mln z∏, Sielce – 14,9 mln z∏, Idzikowskiego – 7,3
mln z∏, Stegny Ro˝ek – 5,7 mln z∏, Bernardyƒska – 3,4
mln z∏. Najwa˝niejsze potrzeby remontowe w poszcze-
gólnych osiedlach to: Stegny Po∏udnie – zakoƒczenie
termomodernizacji, windy, instalacja przeciwpo˝arowa,
instalacja elektryczna, klatki schodowe; Sadyba – za-
koƒczenie termomodernizacji, instalacja elektryczna,
drogi przeciwpo˝arowe i teren, windy; Stegny Pó∏noc –
zakoƒczenie termomodernizacji, instalacja gazowa, in-
stalacja elektryczna, windy; Sielce – instalacja gazowa,
windy, klatki schodowe; Idzikowskiego – ocieplenie
Êcian i stropodachów, instalacja elektryczna, klatki scho-
dowe; Stegny Ro˝ek – windy, instalacja gazowa, insta-
lacja przeciwpo˝arowa, instalacja elektryczna; Bernar-
dyƒska – windy, instalacja gazowa, instalacja przeciw-
po˝arowa, instalacja elektryczna.

3.
˚eby móc remontowaç, trzeba mieç pieniàdze.

W prezentowanym tu opracowaniu uwzgl´dniono trzy
warianty pozyskiwania nak∏adów na remonty: wariant
optymistyczny, realistyczny oraz pesymistyczny.
Wszystko, tylko w ró˝nym stopniu, uwzgl´dniajà zarów-
no uwarunkowania zewn´trzne (niezale˝ne od spó∏dziel-
ni), jak i wewn´trzne (np. przewidywane kszta∏towanie
si´ zad∏u˝eƒ czynszowych).

Planowane do wykonania prace remontowe w bu-
dynkach mogà byç finansowane z: odpisów remonto-
wych od lokali znajdujàcych si´ w danym budynku, cz´-
Êci po˝ytków z lokali u˝ytkowych b´dàcych w∏asnoÊcià
spó∏dzielni, po˝ytków z powierzchni wspólnych nieru-
chomoÊci, z po˝yczek z Centralnego Funduszu Remon-
towego. Odpisy na fundusz remontowy sà wystarczajà-
ce na sfinansowanie remontów w osiedlach: Sielce, Ber-
nardyƒska, Sadyba i Stegny Ro˝ek. WykonalnoÊç
remontów w osiedlach Idzikowskiego, Stegny Pó∏noc
i Stegny Po∏udnie zwiàzana jest z uzyskaniem dodatko-
wych êróde∏ finansowania prac. Chodzi tu m.in. o stoso-
wanie przez spó∏dzielni´ takich narz´dzi finansowych,
jak dzier˝awa czy leasing, o ewentualne dotacje (ochro-
na przeciwpo˝arowa, ochrona Êrodowiska) czy fundu-
sze przeznaczone na likwidacj´ barier architektonicz-
nych, o preferencyjne kredyty lub po˝yczki (np. zwiàza-
ne z dzia∏aniem na rzecz obni˝enia zu˝ycia energii),
o uczestnictwo w programach gminnych dofinansowy-
wanych z funduszy Unii Europejskiej.

Zaspokojenie potrzeb remontowych w latach 2005 –
2010 wià˝e si´ te˝ z podj´ciem daleko idàcych dzia∏aƒ
oszcz´dnoÊciowych. Dotyczyç one powinny tych ele-
mentów gospodarowania, które w najwi´kszym stopniu
mogà poprawiç sytuacj´ finansowà spó∏dzielni. Sà to m.
in.: opomiarowanie wszystkich uj´ç wodnych i punktów
poboru energii wykorzystywanych dla celów wspólnych,
likwidacja (w miar´ mo˝liwoÊci technicznych) wewn´trz-
nych sieci wodnych i hydroforni obs∏ugujàcych grupy
budynków, monitoring zu˝ycia energii cieplnej, ewentu-
alna rewitalizacjia instalacji centralnego ogrzewania
(p∏ukanie instalacji dla poprawy jej sprawnoÊci), pe∏niej-
sze przypisywanie pozosta∏ych kosztów do miejsc ich
powstania – analiza i racjonalne ograniczenia.

4.
Realizacja przedstawionych zadaƒ zale˝eç b´dzie

przede wszystkim od wysi∏ku aparatu wykonawczego
spó∏dzielni. To on jest i b´dzie odpowiedzialny za umie-
j´tne wkomponowanie wieloletnich zamierzeƒ w roczne
plany gospodarcze. Pami´taç te˝ jednak nale˝y o udzia-
le nas samych – cz∏onków spó∏dzielni. 

Warto w tym miejscu uzmys∏owiç sobie, ˝e mieszka-
nie to wartoÊç materialna (w MSM Energetyka 2800 –
4300 z∏ za 1 mkw.) – mo˝e byç êród∏em dochodu w przy-
padku jego wynajmu. Mieszkanie mo˝e stanowiç zabez-
pieczenie kredytów. Mieszkanie jest dobrem, którego
wartoÊç zale˝y tak˝e od stanu technicznego i estetycz-
nego budynku i jego otoczenia. Nak∏ady finansowe
na remonty budynków i ich modernizacj´ zwi´kszajà
wartoÊç mieszkania.

Inwestowanie w nieruchomoÊç to tak˝e: polepszenie
warunków zamieszkiwania, obni˝enie ponoszonych
kosztów eksploatacji, gwarancja, ̋ e ka˝dy chce w takim
domu, osiedlu mieszkaç.

Zbigniew Rossa

Potrzeby remontowe MSM Energetyka
w latach 2005–2010 to 93,3 mln z∏

Zarzàd MSM Energetyka opracowa∏ niedawno dokument okreÊlajàcy potrzeby re-
montowe spó∏dzielni w latach 2005 – 2010. Jest to cenne opracowanie, z uzna-
niem przyj´te przez Rad´ Nadzorczà. Zarzàd ma w nim na uwadze nie tylko dzieƒ
dzisiejszy czy najbli˝szà perspektyw´ swoich cz∏onków, ale równie˝ perspekty-
w´ dalszà.

Remontowanie budynków zwi´ksza wartoÊç naszych mieszkaƒ

Dla ka˝dego z 252 budynków stworzono swoistà metryczk´ po-
trzeb. Czerniakowska 99/101. Budynek powsta∏ w 1962 r. – je-
den z najstarszych w spó∏dzielni. Nak∏ady potrzebne na remon-
ty w latach 2005 – 2010 to 137,4 tys. z∏. 85 tysi´cy poch∏onie
winda, 27 tys. z∏ kosztowaç b´dzie wymiana instalacji elektrycz-
nej. Modernizacja poprawi te˝ funkcjonowanie urzàdzeƒ wenty-
lacyjnych.                                                     Fot. W. Paradowski
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1.
Moja rozmówczyni chcia∏aby, by cz∏onkowie spó∏-

dzielni, tacy jak ona, czyli biedni, nie p∏acili za mieszka-
nie 100 proc. ustalonej przez Administracj´ Osiedla na-
le˝noÊci, a np. 50 proc. Szczegó∏owo uzasadnia swo-
jà propozycj´, ca∏kowicie pomija natomiast kwesti´,
skàd spó∏dzielnia mia∏aby braç te drugie 50 proc.

Ze zrozumia∏ych wzgl´dów list nie znalaz∏ si´ na ∏a-
mach M-6; ale jego autorka w rozmowie ze mnà nie da-
wa∏a za wygranà. SpuÊci∏a z tonu dopiero wtedy, gdy
oÊwiadczy∏em: dobrze, napiszemy, panià pod listem
podpiszemy, prosz´ si´ jednak przygotowaç na iro-
niczne reakcje sàsiadów i znajomych lepiej od pani zo-
rientowanych w ekonomicznych realiach. Wtedy od-
puÊci∏a!

Z podobnà sytuacjà mieliÊmy do czynienia 4 – 5 lat
temu. Wówczas list pana z Sadyby, z jego imieniem
i nazwiskiem, zosta∏ przez nas opublikowany. Byli tacy,
którzy mu dzi´kowali (obroƒca uciÊnionych!), uszczy-
pliwoÊci by∏o wszak˝e wi´cej.

Czy sà to tylko pojedyncze g∏osy ludzi nie radzàcy-
mi sobie z obowiàzujàcymi od niedawna prawami wol-
nego rynku? Czy sà to listy rozpaczy, których autorzy
zdajà sobie spraw´, ˝e wo∏ajà na puszczy, a chcà tyl-
ko sobie ul˝yç?

2.
Nowy list. Trzy odr´czne strony formatu A 4. Wyrobio-

ny charakter pisma, poprawna sk∏adnia. Tego nie napisa∏
ktoÊ zwyk∏y. Nie napisa∏ te˝ dla ubawu. Podpis brzmi:
Mieszkaƒcy! Swoje propozycje, skierowane do M-6,
przekazujà jednoczeÊnie do wiadomoÊci Radzie Nad-
zorczej i Radzie Osiedla Sielce. To nie mo˝e pochodziç
od ˝artownisia, to sà powa˝ne (przynajmniej dla autora
czy autorów) rozwa˝ania.

Czego w tym liÊcie nie ma. Autorów boli wszystko.
Do niektórych bolàczek (cz´Êciowo rzeczywistych,
cz´Êciowo urojonych) z czasem powrócimy, teraz tyl-
ko o tym, od czego zaczyna si´ ten list: o op∏atach
i czynszach.

W liÊcie czytamy m. in.: Za mieszkania w∏asnoÊcio-
we powinno si´ p∏aciç tylko Êwiadczenia, natomiast
za mieszkania lokatorskie powinny byç pobierane
op∏aty o 50 proc. wy˝sze. Bo wielu tych z lokatorskich
tylko udaje biednych: podnajmujà swoje mieszkania,
ponadto majà samochody i dzia∏ki.

Tu przynajmniej zachowana jest równowaga: w∏a-
snoÊciowe – mniej, lokatorskie – wi´cej; brak tej rów-
nowagi w dalszych propozycjach: Êwiadczenia pod-
stawowe zmniejszyç o 50 proc., o 50 proc. obni˝yç te˝
obcià˝enia z tytu∏u remontów.

WczeÊniej nawiàzywaliÊmy do telefonu, teraz nawià-
zujemy do listu. Oprócz pojedynczych g∏osów domaga-
jàcych si´ znacznej obni˝ki czynszów, pojawi∏y si´ ostat-
nio w tej sprawie wystàpienia zbiorowe. Przyk∏adem mo-
˝e byç wiosenne zebranie grupy cz∏onkowskiej osiedla
Bernardyƒska. Zg∏oszono tam wniosek, by zmniejszyç
o 20 proc. ponoszone przez cz∏onków op∏aty. MyÊl pod-
j´to, a w dalszej dyskusji dowodzono nawet, ˝e te 20
proc. to za ma∏o.

Problem kosztów i op∏at znalaz∏ równie˝ swoje od-
zwierciedlenie na czerwcowym Zebraniu Przedstawicieli

Cz∏onków. Zg∏oszony tam wniosek brzmia∏: zmniejszyç
przez rok, do nast´pnego ZPCz., koszty funkcjonowania
Zarzàdu i Administracji Osiedli o 20 proc. Uzyskane
oszcz´dnoÊci powinny doprowadziç do odpowiedniego
obni˝enia op∏at czynszowych.

Wniosek ten wywo∏a∏ poklask kilkunastu populi-
stycznie nastawionych przedstawicieli. Nie trafia∏y im
do przekonania ˝adne argumenty – koniecznie chcieli
doprowadziç do g∏osowania; i doprowadzili, rozwaga
wzi´∏a jednak gór´. A gdyby nawet nie górowa∏a, to
i tak wniosek ów pozosta∏by fikcjà.

Niejeden z czytelników, po zapoznaniu si´ z tymi
propozycjami, mo˝e zapytaç: po co oni podajà to
wszystko do publicznej wiadomoÊci, po co w ogóle
rozwa˝aç te naiwnoÊci.

Czynimy to nie bez wàtpliwoÊci, ale jeÊli takie lub
podobne im g∏osy pojawiajà si´ nawet na Zebraniu
Przedstawicieli Cz∏onków, trudno nie reagowaç. To, ˝e
sà jeszcze cz∏onkowie spó∏dzielni, którzy rozumujà
po staremu i do kapitalistycznej rzeczywistoÊci usi∏ujà
dopasowaç socjalistyczne rozwiàzania, jest te˝ po cz´-
Êci winà M-6.

3.
Rolà M-6 jest informowanie, edukowanie i pobudza-

nie inicjatyw cz∏onków spó∏dzielni. M-6 nie jest jednak
od uczenia podstaw ekonomii. Bazujàc na przepisach
i na rozwiàzaniach obowiàzujàcych w spó∏dzielczoÊci

mieszkaniowej oraz na przyk∏adach zaczerpni´tych
z doÊwiadczeƒ Energetyki, staramy si´ objaÊniaç takà
rzeczywistoÊç, z jakà przychodzi si´ nam borykaç.
A borykamy si´ wszyscy lub prawie wszyscy. No bo
jak˝e ma sobie radziç emeryckie ma∏˝eƒstwo o nie naj-
lepszym zdrowiu, w którym to zwiàzku ̋ ona (zas∏ysza-
ne przy kiosku w os. Sielce), by∏a piel´gniarkà z onko-
logii, wypracowa∏a a˝ 604 z∏ emerytury, a mà˝ ma nie-
wiele wi´cej. Ale, czy to wina spó∏dzielni, ̋ e sà w takiej
sytuacji?

Spó∏dzielnia mo˝e gospodarowaç lepiej, mo˝e ob-
ni˝yç koszty, a w Êlad za tym op∏aty, dajmy na to, o 3
proc. To dla niejednego b´dzie ju˝ coÊ, ale to sprawy
nie za∏atwia. Nie ma jednak w Polsce spó∏dzielni miesz-
kaniowej, która zdolna by∏aby obni˝yç swoje dzisiejsze
koszty i pobierane od cz∏onków op∏aty np. o 25 proc.
Cudów nie ma!

Po∏owa z tego, co p∏acimy za mieszkanie trafia
za poÊrednictwem spó∏dzielni do SPEC (dostawa cie-
p∏a), do Miejskiego Przedsi´biorstwa Wodociàgów
i Kanalizacji (dostawa wody, odprowadzanie Êcieków),
do firm zajmujàcych si´ oczyszczaniem (wywóz Êmie-
ci).

Druga po∏owa, to – ogólnie mówiàc – eksploatacja
zasobów mieszkaniowych, w której ponad 26 proc.
stanowià remonty i konserwacja. Nie remontowaç? Nie
konserwowaç?

4.
PowinniÊmy, jako cz∏onkowie spó∏dzielni, ciàgle po-

budzaç jej w∏adze do wi´kszego wysi∏ku. Niech szuka-
jà oszcz´dnoÊci, niech racjonalizujà swoje dzia∏ania,
niech ws∏uchujà si´ w g∏os cz∏onków. Ten g∏os jednak
powinien byç g∏osem rozwa˝nym. W przeciwnym razie
b´dzie powszednia∏.                             Zbigniew Rossa

Dy˝ur redakcyjny, telefon, g∏os ˝eƒski: Kilka miesi´cy temu przekaza∏am redakcji
artyku∏. Niestety, nie znalaz∏am swego tekstu w ˝adnym tegorocznym numerze.
Dlaczego M-6 zablokowa∏o drog´ mojej propozycji? A tak mi zale˝a∏o, ˝eby dotar-
∏a ona do w∏adz spó∏dzielni: do Zarzàdu i Rady Nadzorczej.

• Rada Nadzorcza, oceniajàc wyniki I pó∏rocza,
zwróci∏a uwag´ na niskie (20,1 proc.) wykonanie rocz-
nego planu remontów. Opóênienia w realizacji remon-
tów wystàpi∏y we wszystkich osiedlach, poza os. Ste-
gny Po∏udnie. Obok czynników obiektywnych (np. ro-
bot wykonane, ale nie zafakturowane), wystàpi∏y
subiektywne. K∏opoty dajà si´ g∏ównie we znaki os. Sa-
dyba. W wi´kszoÊci osiedli roczny plan remontów nie
powinien byç, mimo wszystko, zagro˝ony. Na niezmie-
nionym poziomie, w stosunku do koƒca 2004 r., utrzy-
mujà si´ zad∏u˝enia czynszowe. W I pó∏roczu br.
na drog´ post´powania prawnego spó∏dzielnia skiero-
wa∏a 140 spraw.

• Rada Nadzorcza przyj´∏a plan pracy na rok
2005/2006. W okresie wrzesieƒ 2005 r. – maj 2006 r.
planuje 9 posiedzeƒ. Zajmie si´ m.in. wdra˝aniem

ustawy o spó∏dzielniach mieszkaniowych, pracà admi-
nistratorów i egzekwowaniem obowiàzków od dozor-
ców, omówieniem wyników lustracji spó∏dzielni w za-
kresie inwestycji w 2005 r. Na ka˝dym posiedzeniu
przedstawiane b´dà sprawy bie˝àce.

• Rada Nadzorcza ustosunkowa∏a si´ do propozy-
cji zmiany wspó∏czynników (koszt minimalny – 70 proc.
i koszt maksymalny – 150 proc.) stosowanych w rozli-
czeniach kosztów i op∏at za centralne ogrzewanie. Ra-
da Nadzorcza podzieli∏a stanowisko Zarzàdu, który jest
za utrzymaniem wskaêników na dotychczasowym po-
ziomie – odpowiadajà one warunkom wyst´pujàcym
w MSM Energetyka. Do sprawy b´dzie mo˝na wróciç
po szczegó∏owej analizie rozliczeƒ za sezon grzewczy
2004/2005.

• Rada Nadzorcza omówi∏a spraw´ przeprowadzenia
pe∏nej lustracji dzia∏alnoÊci spó∏dzielni za lata 2003 –
2005 oraz lustracji problemowej (dzia∏alnoÊç inwestycyj-
na) od 1.10.2004 r. Zgodnie z ustawà Prawo spó∏dziel-
cze, badaniu lustracyjnemu, przynajmniej raz na trzy la-
ta, obowiàzana jest si´ poddaç ka˝da spó∏dzielnia.

• Rada Nadzorcza zaj´∏a stanowisko wobec kilku
kwestii remontowych dotyczàcych os. Sadyba, os.
Idzikowskiego oraz domu Czerniakowska 28a. Ka˝da
z tych kwestii to problem sam w sobie wymagajàcy do-
k∏adniejszych objaÊnieƒ, które nie sà tu mo˝liwe. W ter-
minie póêniejszym, przy podejmowaniu pokrewnych
zagadnieƒ, powrócimy do tych spraw.

R a d a  N a d z o r c z a

27 wrzeÊnia br., na pierwszym posiedzeniu
po czerwcowym Zebraniu Przedstawicieli
Cz∏onków, zebra∏a si´ Rada Nadzorcza. Boga-
ty porzàdek obrad obejmowa∏ 12 problemów
i spraw, a wÊród nich ocen´ wykonania zadaƒ
gospodarczych spó∏dzielni za I pó∏rocze 2005
r. Rada Nadzorcza zaj´∏a si´ te˝ zamierzeniami
zwiàzanymi z lustracjà dzia∏alnoÊci spó∏dzielni
oraz przyj´∏a plan pracy na rok 2005/2006.

Âladami pewnego anonimu

Czynsze: najlepiej, ˝eby ich nie by∏o

Na poczàtek – 12 problemów i spraw
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Moja Rada Domu
– Czym wyró˝nia si´ praca kierowanej przez Pana

Rady Domu? Co si´ jej udaje, co nie? Co jest g∏ów-
nym powodem niedomagaƒ?

– Rada Domu Sewastopolska 1 sk∏ada si´ z 6. cz∏on-
ków spó∏dzielni – ka˝dy reprezentuje innà klatk´ scho-
dowà (budynek 6- klatkowy). Rada zbiera si´ systema-
tycznie Êrednio raz w miesiàcu z wyjàtkiem przerwy wa-
kacyjnej (w 2004 r. odby∏o si´ 11 zebraƒ). Zebrania
Rady Domu sà protokó∏owane, a protokó∏ jest odczyty-
wany i zatwierdzany na kolejnym zebraniu. Podstawà
dzia∏alnoÊci Rady Domu sà wszystkie najwa˝niejsze
sprawy domu – remonty, konserwacja, czystoÊç i porzà-
dek w budynku i jego otoczeniu. Rada opracowuje plan
dzia∏alnoÊci na dany rok, potem w zale˝noÊci od po-
trzeb – modyfikowany. Wszystkie pisma i dokumenty
wysy∏ane do Administracji i Rady Osiedla majà akcepta-
cj´ Rady Domu.

Rada Domu poÊwi´ci∏a du˝o czasu na powi´kszenie
Êrodków finansowych na remonty bie˝àce budynku po-
przez wynaj´cie przez Administracj´ Osiedla piwnicy fir-
mie AZet. Przedstawiciele Rady Domu uczestniczyli
w rozmowach dotyczàcych ustalenia ceny i adaptacyj-
nych kosztów remontów oraz w ich odbiorach po za-
koƒczeniu. W zainteresowaniu Rady znajdujà si´ d∏u˝-
nicy z tym, ˝e d∏ug w skali domu jest niewielki, gdy˝
wraz z odsetkami wynosi ok. 15 tys. z∏. Od poczàtku ist-
nienia Rady Domu (1994 r.), co kwarta∏ przeprowadza-
na jest analiza kosztów i wp∏ywów przypadajàcych na
nasz budynek (w poczàtkowym okresie bardzo ogól-
na). Roczna analiza jest przedstawiana Zebraniu Domo-
wemu. Jak nam wiadomo, poza Radà Domu Sewasto-
polska 1, takà analiz´ kosztów przeprowadza jeszcze
tylko Rada Domu z Czarnomoskiej 17. Rada Domu zaj-
mowa∏a si´ te˝ opiniowaniem statutu i niektórych regu-
laminów uchwalonych przez Rad´ Nadzorczà.

Opracowa∏em Zasady eksperymentu polegajàcego
na pilota˝owym wdra˝aniu indywidualnego rozliczania
budynków w osiedlu Stegny Pó∏noc – eksperymentu re-
alizowanego przez dom przy ul. Sewastopolskiej 1. Za-
sady te opracowane zosta∏y w wyniku uchwa∏y Zebrania
Domowego z dnia 29 paêdziernika 1997 r. oraz Informa-
cji o propozycjach strategicznych dzia∏aƒ spó∏dzielni
w zwiàzku z projektowanymi zmianami prawa spó∏dziel-
czego, opracowanej przez Zarzàd spó∏dzielni, a przyj´-
tej przez Rad´ Nadzorczà w dniu 24 listopada 1998 r.
Niestety! Eksperyment, choç poÊwi´ciliÊmy mu wiele
wysi∏ku, nie zosta∏ wprowadzony w ˝ycie. Nie zdo∏ali-
Êmy pokonaç przeciwników.

Inna sprawà, której nie uda∏o si´ za∏atwiç (po dwóch
latach negocjacji) to zamontowanie na dachu instalacji
odgromowej, o co wystàpi∏o Zebranie Domowe w dniu
10 paêdziernika 2001 r. W korespondencji pomi´dzy
Radà Domu i Administracjà Osiedla, a tak˝e Radà Osie-
dla, Administracja stwierdzi∏a, ˝e brak instalacji nie
stwarza niebezpieczeƒstwa po˝arowego.

Zebrania Domowe odbywajà si´ jeden raz w roku. Ra-
da Domu dokonuje cudów, aby zach´ciç mieszkaƒców
do przyjÊcia na zebranie. Dwa lata temu i w ubieg∏ym ro-
ku zosta∏y opracowane apele do mieszkaƒców – wywie-
szone na klatkach schodowych i wr´czone indywidual-
nie w ka˝dym lokalu; apele przekonujàce dlaczego na-
le˝y uczestniczyç w zebraniach. W 2004 r. w Zebraniu
Domowym wzi´∏o udzia∏ 18 cz∏onków spó∏dzielni repre-
zentujàcych 16 lokali na 60 lokali w budynku.

Co wynika z ankiety
– Jak by Pan scharakteryzowa∏ funkcjonowanie

Rad Domów w ca∏ym osiedlu Stegny Pó∏noc? Jak
ocenia Pan pomoc Rady Osiedla i Administracji
Osiedla?

– Dzia∏alnoÊç samorzàdu domowego w naszym
osiedlu by∏a przedmiotem analiz w 2001 i 2004 r. W ro-
ku 2001 analiz´ przeprowadzono poprzez wywiady
cz∏onków Komisji Samorzàdowej Rady Osiedla z prze-
wodniczàcymi i cz∏onkami Rad Domów oraz niektórymi
mieszkaƒcami osiedla. Badania w 2004 r. by∏y przepro-
wadzone przy pomocy ankiety zawierajacej pytania
z zakresu samorzàdnoÊci – funkcjonowania Rady Do-
mu i Zebrania Domowego. Ankieta zosta∏a wys∏ana do
przewodniczàcych Rad Domów. Nie zwrócono si´
o wype∏nienie ankiet do czterech Rad Domów z nast´-
pujàcych przyczyn: Z∏otych Piasków 4 – wówczas
z braku Rady Domu, Krymska 5 i Akermaƒska 5 – na
skutek zbyt krótkiego okresu dzia∏ania (po kilkuletniej
przerwie wybrano Rady Domów w marcu 2004 r.),
Czarnomorska 17 – jedyny budynek nietypowy w osie-
dlu, liczàcy 380 lokali.

Ogó∏em otrzymaliÊmy 27 odpowiedzi na ankiety,
z których wynika, ˝e:

• 18 Rad Domów odbywa swoje zebrania w miar´
potrzeby lub raz w miesiàcu, a w pozosta∏ych 9. ankie-
tach odpowiedzi sà niejasne albo stwierdza si´, ˝e ze-
brania nie odbywajà si´. Jeszcze mniej zebraƒ jest pro-
tokó∏owanych lub sporzàdza si´ z nich notatki. Na ze-
braniach Rad Domów poruszane sà nast´pujàce
sprawy: uczestniczenie w okresowym komisyjnym
przeglàdzie domu, udzia∏ w komisyjnym odbiorze tech-

nicznym robót remontowych, planowanie remontów
bie˝àcych, ocieplanie budynku, wymiana instalacji ga-
zowej, wymiana elementów i zespo∏ów wind, poprawa
wyposa˝enia budynku, ha∏as zwiàzany z Trasà Siekier-
kowskà, bezpieczeƒstwo, ochrona budynków i miesz-
kaƒców, czystoÊç, porzàdek i estetyka w budynku oraz
jego otoczeniu, w tym ochrona zieleni, zagospodarowa-
nie pomieszczeƒ ogólnego u˝ytku, jak równie˝ po-
mieszczeƒ gospodarczych w budynku, przechodzenie
budynku na w∏asne rozliczenie, zad∏u˝enia i wnioski
z nimi zwiàzane kierowane do Rady Osiedla, opiniowa-
nie zatrudnienia dozorców.

•Zebrania Domowe nie odbywajà si´ wcale lub od-
bywajà si´ jeden raz w roku. Wyjàtek stanowi Z∏otych
Piasków 3, gdzie w 2003 r. odby∏y si´ trzy zebrania do-
mowe, a w 2004 r. ju˝ jedno (informacje z kwietnia 2004
r.) z frekwencjà wynoszàcà w 2003 r. Êrednio 30-35
proc.; natomiast na Kaukaskiej 7 odby∏y si´ dwa zebra-
nia domowe, a frekwencja wynios∏a 20 i 15 osób. Fre-
kwencja na pozosta∏ych zebraniach wynosi∏a od ok. 10
(najcz´Êciej) do 35-40 proc. (informacje z kwietnia 2004
r.). Wnioski przyj´te na zebraniach kierowane sà do Ad-
ministracji i Rady Osiedla.

•Rady Domów realizujà swe statutowe uprawnienia
poprzez udzia∏ w komisji dokonujàcej rocznego prze-
glàdu budynku, udzia∏ w odbiorach prac remontowych,
wnioskowanie, kontrol´, opiniowanie i inne dzia∏ania
w tych˝e sprawach; na czo∏o wysuwajà si´ te˝ dzia∏ania
zmierzajàce do tworzenia wÊród mieszkaƒców poczu-
cia wspólnoty interesów. Administracja realizuje zg∏o-
szone wnioski, a w przypadkach, gdy szybka realizacja
wniosku nie jest mo˝liwa, informuje o sposobie jego za-
∏atwienia zainteresowanà Rad´ Domu. W odpowiedzi
na ankiety Rady Domów oceniajà prac´ administracji
i wspó∏prac´ z nià pozytywnie (23 ankiety).

• Wspó∏praca Rad Domów z Radà Osiedla Stegny
Pó∏noc odbywa si´ poprzez: spotkania indywidualne
przedstawicieli Rady Osiedla z przewodniczàcymi
i cz∏onkami Rad Domów, udzia∏ przedstawicieli Rady
Osiedla w zebraniach mieszkaƒców domów, szczegól-
nie w zebraniach sprawozdawczo – wyborczych lub
przy reaktywowaniu dzia∏alnoÊci Rad Domów, zapra-
szanie Rad Domów na niektóre posiedzenia Komisji Sa-
morzàdowej Rady Osiedla. Rady Domów w ankietach
oceniajà wspó∏prac´ z Radà Osiedla od bardzo dobrze
do poprawnie (20 ankiet), êle – jedna ankieta, szeÊç an-
kiet – brak informacji.

•Wnioski do Rady Nadzorczej i Zarzàdu w zakresie
zarzàdzania spó∏dzielnià przewa˝nie nie sà zg∏aszane.
W odpowiedzi na ankiet´ zg∏oszono natomiast szereg
uwag i wniosków dotyczàcych dalszej poprawy pracy
administracji. Chodzi∏o szczególnie o: bardziej wnikliwe
rozpatrywanie pism kierowanych do A. O., popraw´
pracy dzia∏u technicznego A. O.; zwracanie wi´kszej
uwagi, podczas obchodu osiedla przez administratorki,
na drobne rzeczy typu: pomalowanie kr´gów kwiato-
wych, uszkodzony chodnik, wydeptana lub zniszczona
zieleƒ w trakcie robót itp. (zadania takie powinny byç re-
alizowane na bie˝àco bez anga˝owania Rad Domów).

Maciej Ró˝ycki jest d∏ugoletnim dzia∏aczem spó∏dzielczoÊci mieszkaniowej –
od 1968 r. w NSM OÊwiata (obecnie Âródmiejska), a od 1973 r. w MSM Energety-
ka. Znany z licznych inicjatyw nie tylko w ˝yciu swojego osiedla – Stegny Pó∏noc,
ale te˝ ca∏ej spó∏dzielni. Przewodniczàcy Rady Domu Sewastopolska 1, przewod-
niczàcy Komisji Samorzàdowej Rady Osiedla. Jest równie˝ cz∏onkiem Komisji Or-
ganizacyjno – Samorzàdowej Rady Nadzorczej.

R a d a  D o m u  o r g a n e m  s p ó ∏ d z i e l n i

Na pytania M-6 odpowiada Maciej Ró˝ycki, d∏ugoletni dzia∏acz  
spó∏dzielczoÊci mieszkaniowej, przewodniczàcy Rady Domu Sewastopolska 1

Uczenie samorzàdnoÊci – 
zadaniem numer jeden
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Wskazywano te˝ na brak w niskich budynkach miejsca
do organizowania zebraƒ domowych.

• Raz lub dwa razy w roku organizowane sà przez
Rad´ Osiedla spotkania z przewodniczàcymi Rad Do-
mów; np. w 2002 r. odby∏y si´ dwa spotkania, w tym jed-
no na temat bezpieczeƒstwa w osiedlu z udzia∏em
przedstawiciela policji, w 2003 r. jedno spotkanie na te-
mat indywidualnego rozliczania domów (remonty). Na
ten sam temat zorganizowano równie˝ spotkanie
w 2004 r. Ostatnie spotkanie z przewodniczàcymi Rad
Domów zorganizowano 9.06.2005 r. Przedmiotem zain-
teresowania by∏y wówczas: zadania remontowe spó∏-
dzielni i osiedla w latach 2005 – 2010 (informacja Zarzà-
du), propozycja w∏àczenia si´ do programu Biura Bez-
pieczeƒstwa i Zarzàdzania Kryzysowego Bezpieczne
osiedle, omówienie regulaminów Rady Domu (uchwalo-
ny przez Rad´ Osiedla) i Zebrania Domowego (uchwa-
lony przez Rad´ Nadzorczà), omówienie rozliczenia re-
montów za 2004 rok i planu remontów na 2005 rok. Po-
za powy˝szymi tematami na wszystkich spotkaniach sà
sprawy wniesione, w których dyskusja jest nieograni-
czona. Na spotkaniach przewodniczàcych Rad Domów
frekwencja wynosi zazwyczaj ok. 75 proc. 

W wyniku analizy odpowiedzi na ankiet´ nasuwajà
si´ liczne wnioski. Niektórzy cz∏onkowie Rad Domów,
w tym równie˝ przewodniczàcy, nie zadali sobie trudu
poznania statutu. Bywa, ˝e przewodniczàcy Rad Do-
mów podejmujà za rad´ decyzje, pomimo ˝e nie posia-
dajà takich uprawnieƒ. Zachodzi zatem koniecznoÊç
przypomnienia na czym polega samorzàdnoÊç na
szczeblu domu. W du˝ej cz´Êci Rad Domów nale˝y
bezwzgl´dnie poprawiç dzia∏alnoÊç w nast´pujàcy spo-
sób: zwo∏ywaç w miar´ potrzeby posiedzenia Rad Do-
mów, nie rzadziej jednak ni˝ co drugi miesiàc i rejestro-
waç je w formie protoko∏ów lub notatek, gdzie odnoto-
wane sà obecnoÊç, tematyka obrad, przebieg zebrania
(niekoniecznie), podj´te decyzje, wnioski bàdê uchwa∏y
•wszystkie pisma przekazywane do Administracji i Ra-
dy Osiedla, a wyjàtkowo równie˝ do Zarzàdu i Rady
Nadzorczej spó∏dzielni, muszà byç akceptowane przez
wi´kszoÊç cz∏onków Rady Domu • cz∏onkowie Rad
Domów nie mogà si´ t∏umaczyç brakiem dzia∏ania prze-
wodniczàcego, gdy˝ mogà za˝àdaç od przewodniczà-
cego zwo∏ania zebrania; wiceprzewodniczàcy lub se-
kretarz rady mogà sami zwo∏aç zebranie i postawiç
przed przewodniczàcym spraw´ wprost: czy b´dzie
dzia∏a∏, czy rezygnuje (mo˝na go te˝ odwo∏aç). Rada
Domu w ka˝dym czasie, wi´kszoÊcià g∏osów mo˝e
zmieniç przewodniczàcego, jego zast´pc´ lub sekreta-
rza •Rada Domu przynajmniej raz w roku przygotowu-
je Zebranie Domowe, ustalajàc: dat´ i godzin´ zebrania,
miejsce, proponowany porzàdek obrad, protokolantów
i ewentualnie propozycje uchwa∏, decyzji i wniosków.

Rada Domu jest organem wykonawczym Zebrania
Domowego i jej podstawowym obowiàzkiem jest reali-
zacja uchwa∏ i postanowieƒ tego zebrania, jak równie˝
przygotowywanie jego posiedzeƒ. Uprawnieniami prze-
wodniczàcego Rady Domu sà: organizacyjne i meryto-
ryczne przygotowanie zebrania Rady Domu, w tym
ustalenie daty, miejsca, protokolanta i projektu porzàd-
ku obrad, ewentualne przygotowanie projektów pism
kierowanych do administracji i Rady Osiedla wys∏anych
po akceptacji przez zebranie Rady Domu, przewodni-
czenie zebraniom Rady Domu, kierowanie przygotowa-
niem Zebraƒ Domowych, przewodniczenie Zebraniom
Domowym, o ile zebrani nie postanowià inaczej, repre-
zentowanie mieszkaƒców domu. Przewodniczàcy Rady
Domu nie ma prawa podejmowania decyzji bez wcze-
Êniejszych ustaleƒ Zebrania Domowego lub Rady Do-
mu w przedmiotowej sprawie.

Jak wynika z analizy dzia∏alnoÊci samorzàdowej do-
mów i przedstawionych wniosków, niezb´dne jest pro-
wadzenie szkoleƒ dzia∏aczy samorzàdowych, szczegól-

nie na szczeblu domów. Rady Domów sà podstawowym
ogniwem samorzàdowym, dlatego naszym dà˝eniem
by∏o powo∏anie ich w ka˝dym budynku, co zosta∏o osià-
gni´te. Po wielokrotnych próbach w budynku Z∏otych
Piasków 4 uda∏o si´ 9 listopada 2004 r. utworzyç Rad´
Domu i w ten sposób we wszystkich budynkach miesz-
kalnych osiedla Stegny Pó∏noc istniejà Rady Domu. Tym
samym zakoƒczyliÊmy pierwszy etap aktywizacji Rad
Domów. Drugi etap rozpoczà∏ si´ w styczniu 2005 r. Jest
to pobudzenie do wi´kszej aktywnoÊci rad, które dzia∏al-
noÊci dotàd nie wykazywa∏y lub wykazywa∏y jà w mini-
malnym zakresie. Równie˝ w bie˝àcym roku odb´dà si´
kolejne wybory Rad Domów w 10 budynkach.

Trzymamy si´ z dala
– Rady Domów to jeden z najwa˝niejszych ele-

mentów spó∏dzielczej samorzàdnoÊci. Co ogranicza
pe∏niejszy rozwój tej samorzàdnoÊci? Dlaczego
wi´kszoÊç cz∏onków spó∏dzielni stroni nie tylko od
zebraƒ grup cz∏onkowskich, ale nawet od zebraƒ do-
mowych?

– Zgadzam si´, ˝e Rady Domów to jeden z najwa˝-
niejszych elementów spó∏dzielczej samorzàdnoÊci. Do
tych wniosków doszed∏em w 1994 r. przyjmujàc funkcj´
przewodniczàcego Rady Domu (po pe∏nionych ju˝
funkcjach w Radzie Osiedla i Radzie Nadzorczej)
i uczestniczàc stale od 1988 r. w komisjach statutowych
oraz w 1997 r. przygotowujàc zasady eksperymentu,
znacznie zwi´kszajàcego m. in. uprawnienia Zebrania
Domowego i Rady Domu.

Ograniczeƒ uczestniczenia cz∏onków spó∏dzielni w jej
dzia∏alnoÊci jest wiele. Od lat szeÊçdziesiàtych ubieg∏e-
go wieku, w zwiàzku z praktycznym brakiem mo˝liwoÊci
otrzymania mieszkania w innych zasobach ni˝ spó∏dziel-
cze, do spó∏dzielni zapisywali si´ ludzie nie zwiàzani
emocjonalnie z ideà spó∏dzielczoÊci, a poniewa˝ miesz-
kanie otrzymywa∏o si´ w drodze przydzia∏u, traktowano
to jak przydzia∏ lokalu w zasobach komunalnych. Admi-
nistracja spó∏dzielcza w sposobie za∏atwiania niewiele
ró˝ni∏a si´ od ADM. Niektórzy mieszkaƒcy do dnia dzi-
siejszego piszàc do administracji adresujà do ADM.

Odr´bnà kwestià jest praca zawodowa trwajàca cz´-
sto ponad 12 godzin, pogoƒ za zarobkiem w sytuacji
ciàg∏ego ubo˝enia spo∏eczeƒstwa oraz czas poÊwi´co-
ny rodzinie. Wszystko to ca∏kowicie wyczerpuje psycho-
fizyczne mo˝liwoÊci ludzi w wieku produkcyjnym.

Brak uprawnieƒ Zebrania Grupy Cz∏onkowskiej poza
wyborami na przedstawicieli co cztery lata i co roku jed-
nej czwartej do Rady Osiedla. Odpowiedzi na wnioski
zg∏aszane na ZGCz. cz´sto sà enigmatyczne bàdê infor-
mujà o niemo˝liwoÊci za∏atwienia sprawy. Ponadto z gó-
ry zak∏ada si´, ˝e na zebranie grupy przyjdzie minimal-
na liczba cz∏onków, gdy˝ przy grupach liczàcych 3 tys.
do 5 tys. cz∏onków spó∏dzielni w osiedlu, kl´skà by∏oby,
gdyby przysz∏o ich chocia˝by 10 proc. KoniecznoÊcià
jest zatem podzia∏ na grupy cz∏onkowskie wewnàtrz
osiedla. Z punktu widzenia samorzàdnoÊci grupy po-
winny byç jedno lub dwumandatowe dla wyboru przed-
stawicieli cz∏onków; natomiast z punktu widzenia kosz-
tów, czym mniej grup, tym wy˝sze koszty ponoszone na
te zebrania. Co wa˝niejsze?

Do niedawna wyst´powa∏ brak uprawnieƒ do decy-
dowania w jakichkolwiek sprawach przez Rad´ Domu
i Zebranie Domowe. Dotyczàce ich regulaminy by∏y êle
przygotowane, z b∏´dami, miejscami niezgodne ze sta-
tutem, co powodowa∏o ich nieprzestrzeganie. B∏´dy,
choç cz´Êciowo naprawione, wyst´pujà nadal, co
utrwala destabilizacj´ naszego wewnàtrzspó∏dzielcze-
go prawa i nie sprzyja rozwijaniu samorzàdnoÊci. Na-
uczenie si´ tej samorzàdnoÊci jest nadal zadaniem nu-
mer jeden naszych cz∏onków. My zaÊ, dzia∏acze, powin-
niÊmy im w tym skuteczniej pomagaç.

Dzi´kujemy za rozmow´.

Internetowa 
inicjatywa

Nie raz i nie dwa wypowiadano si´ krytycz-
nie o stronie internetowej jakà zafundowa∏a so-
bie MSM Energetyka. Ostatni raz da∏ temu wy-
raz Andrzej Sokoliƒski z os. Sielce na czerwco-
wym Zebraniu Przedstawicieli Cz∏onków. Na
odzew, troch´ zresztà niespodziewany, nie
trzeba by∏o d∏ugo czekaç.

30 czerwca br., na pierwszym posiedzeniu
Rady Nadzorczej w uzupe∏nionym sk∏adzie, jej
cz∏onek Marcin Klejs nawiàza∏ do internetowej
sprawy; nawiàza∏ w taki sposób, ˝e sam – jako
informatyk – postanowi∏ si´ nià zajàç; a ˝e to
problem nie na jednà g∏ow´ – prosi∏ o wspar-
cie. Bez wahania postanowi∏y przyjÊç mu w su-
kurs trzy inne osoby z Rady Nadzorczej: Gra-
˝yna Cabaj, Zbigniew Koz∏owski i Andrzej
Podlewski, którym te˝ nieobce sà internetowe
kwestie.

Poczàtek inicjatywy Marcina Klejsa i trójki
wspó∏uczestników przypad∏ na wakacje, urlo-
py. Czy zdo∏ano ju˝ posunàç spraw´? JeÊli
jeszcze nie zdo∏ano, to lada moment powinno
byç po wszystkim. Kto mo˝e i chce, niech
sprawdzi: www.msmenergetyka.pl

(ro)
PS. M-6 coÊ n´ci∏o, wi´c sprawdzi∏o. W koƒ-

cu sierpnia strona internetowa MSM Energety-
ka, za sprawà Zarzàdu nabra∏a blasku. Pocze-
kajmy... Jest ju˝ dobrze, powinno byç jeszcze
lepiej.

Wspiera 
bezdomnych

Sadyba. Zbieg ulic Bonifacego i Zdrojowej,
rejon studni oligoceƒskiej. Dwa razy w tygo-
dniu, w piàtki i soboty, sprzedaje tu warzywa
i owoce p. Eugeniusz Staƒczak, rolnik spod
P∏oƒska. Znak rozpoznawczy: z∏ocisto˝ó∏ta ba-
ga˝ówka.

Towar ma dobry, ceny niewysokie. W obs∏u-
dze klientów pomagajà mu zwykle cz∏onkowie
rodziny. Ale nie tylko zarabiajà na handlu. Pan
Eugeniusz jest cz∏owiekiem wra˝liwym –
wspiera bezdomnych, pomaga biednym. Nie-
jeden taki odchodzi od jego baga˝ówki z siat-
kà kartofli czy jab∏ek. Za przys∏owiowe Bóg za-
p∏aç!

Sygna∏ w tej sprawie otrzymaliÊmy od czytel-
niczki M-6. Poczàtkowo uwa˝aliÊmy, ˝e to re-
klama robiona przez kogoÊ bliskiego. Zrzàdze-
niem losu potwierdzi∏ nam to wszystko pan P.
ze Stegien Po∏udnie, znany dzia∏acz spó∏dziel-
ni. Potwierdzi∏ i wzbogaci∏ informacj´ o to, ˝e
rolnik dobrego serca, oprócz indywidualnych
gestów, wspiera bezdomnych równie˝ w zor-
ganizowanej formie – w∏aÊnie przy wspó∏udzia-
le pana P.

¸adnie, bardzo ∏adnie.                              (ro) 
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Odkilku lat w MSM Energety-
ka stosowany jest system

podzielnikowy. Nie jest to system
doskona∏y. Jednak˝e przynosi
oszcz´dnoÊci w zu˝yciu ciep∏a
i wymusza racjonalnà gospodark´
ciep∏em.

Cz∏onkowie naszej spó∏dzielni,
w zdecydowanej wi´kszoÊci, zaak-
ceptowali podzielniki. Coraz rzad-
sze sà g∏osy: dlaczego zap∏aci∏em
o 100 z∏ wi´cej od sàsiada –
przed podzielnikami p∏aciliÊmy
przecie˝ tyle samo. Warto przypo-
mnieç w tym miejscu program pilo-
ta˝owy przeprowadzony niedawno
w budynkach tzw. Grupy Nehru
w osiedlu Sielce (Zwierzyniecka 1
i 3 oraz Czerniakowska 36A i 38A).
Wynika z niego, ˝e: szacowany
na 4 kreski naddatek na zimne od-
parowanie jest wystarczajàcy •
rozk∏ady wielkoÊci odparowania
zimnego wed∏ug stron Êwiata oraz
pomi´dzy budynkami i kondygna-
cjami sà podobne • nie zaobser-
wowano zró˝nicowania wielkoÊci
odparowania z którego wynika∏o-
by, ˝e mieszkania eksponowane
na okreÊlonà stron´ Êwiata sà po-
krzywdzone lub uprzywilejowane •
nie stwierdzono zró˝nicowania
wielkoÊci odparowania w zale˝no-
Êci od kondygnacji. Analiz´ rezulta-
tów programu pilota˝owego po-
twierdzajà wyniki z innych osiedli.
Tak wi´c rozk∏ad kosztów zale˝y
od indywidualnego podejÊcia sa-
mych mieszkaƒców.

System podzielnikowy – podkre-
Êli∏a to z poczàtkiem br. Rada Nad-
zorcza – nie jest, mimo wszystko,
bez skazy. Nie musimy jednak do-
konywaç w nim radykalnych zmian
– potrzebne sà najwy˝ej poprawki;
jak np. dodatkowa analiza wskaê-
ników LAF i UF i ich ewentualna ko-
rekta. Ma to nastàpiç po zakoƒcze-
niu ociepleƒ.

Oszcz´dzaç na rachunkach
za ogrzewanie mo˝na ró˝nie.
O niektórych sposobach wspomi-
naliÊmy ju˝ w M-6, obecnie kilka
wskazówek specjalisty z dodatku
Gazety Wyborczej DOM.

� Utrzymuj w mieszkaniu sta∏à
temperatur´. W pomieszcze-
niach, w których przebywa si´
stale, optymalna temperatura to
20 – 21 st. C. Gdy na zewnàtrz
jest ok. zera, a w mieszkaniu sà
23 st., to przez przegrody ze-
wn´trzne (Êciany, stropodach)
ucieka o 15 proc. ciep∏a wi´cej
ni˝ wtedy, gdy w pokojach utrzy-
mujemy ok. 20 st. C. Uwaga!
Obni˝enie temperatury tylko o je-
den stopieƒ daje ok. 10 proc.
oszcz´dnoÊci w ogrzewaniu. 

� Nie dopuszczaj do zupe∏ne-
go wych∏odzenia mieszkania. Po-
nowne ogrzanie trwa d∏ugo. 

� Zas∏aniaj okna, zw∏aszcza
po zmierzchu i zimà. 

� Ograniczaj nadmiar wilgoci
w mieszkaniu (nie gotuj bez przy-
krycia, nie bierz d∏ugich kàpieli). 

� Wietrz swoje M krótko i in-
tensywnie, zakr´cajàc przy tym
zawór termostatyczny. 

� Nie zas∏aniaj grzejników
obudowami, grubymi zas∏onami,
meblami itp. Uwaga! Nad kalory-
ferami warto zamontowaç pó∏ki.
Dzi´ki nim ciep∏e powietrze po-
w´druje na Êrodek pokoju za-
miast pod sufit, gdzie si´ ozi´bi. 

� Przykr´caj zawory na noc,
gdy wychodzisz do pracy itp. 

� Zadbaj o dobry stan tech-
niczny okien i drzwi.

AZ

PS. Piszemy tu jak oszcz´dzaç
na rachunkach za ogrzewanie, ale
oszcz´dzaç uczciwie. Nie nale˝à
jednak do wyjàtku praktyki oszu-
kaƒcze. Bywa, ̋ e ktoÊ si´ tak zaga-
lopowa∏ w swoim oszcz´dzaniu, i˝
wygospodarowana oszukaƒczo
nadp∏ata za centralne ogrzewanie,
jest niewiele mniejsza od wniesio-
nych wczeÊniej przedp∏at. Nasze
Administracje Osiedli, na szcz´-
Êcie, coraz lepiej radzà sobie z taki-
mi praktykami. Dodajmy: wy∏udza-
nie pieni´dzy jest karalne. 

Sezon grzewczy – 
oszcz´dzajmy ciep∏o

Na  Sadyb ie  znów dyskus ja

Ustawa o spó∏dzielniach mieszkaniowych ustanowi∏a od-
r´bnà w∏asnoÊç lokalu – jest to pe∏ne, mo˝na powiedzieç,
prawo w∏asnoÊci. Uzyskuje si´ to prawo na podstawie okre-
Êlonej w ustawie procedury. Jej poczàtkiem sà, przygoto-
wywane przez zarzàdy spó∏dzielni, projekty uchwa∏ kie-
rowane do tych, których uchwa∏a dotyczy. Ci zaÊ mogà
przedstawiç swoje wnioski. Nieuwzgl´dnienie ich i niesko-
rygowanie projektu uchwa∏y mo˝e byç nawet powodem za-
skar˝enia uchwa∏y do sàdu.

Goràcym rachunkom mo˝na zapobiec

Prawda jedna – 
odezwy dwie

Mam przed sobà odezw´ Ra-
dy Osiedla Sadyba z 29

sierpnia 2005 r. – prawie w ca∏oÊci
zadrukowana strona formatu A-4.
Odezwa, skierowana do miesz-
kaƒców Sadyby, poddaje w wàt-
pliwoÊç dzia∏ania Zarzàdu MSM
Energetyka i wskazuje na ich dale-
ko idàce konsekwencje. Wed∏ug
Rady Osiedla Sadyba te daleko
idàce konsekwencje to przede
wszystkim: mo˝liwoÊç budowania
kolejnych bloków i zag´szczania
osiedla • zagarni´cie przez spó∏-
dzielni´ gruntów, w sk∏ad których
b´dà wchodziç nasze podwórka,
Êmietniki, trzepaki, chodniki, drogi
dojazdowe, parkingi. Ma to byç
niezgodne z art. 40 ustawy o spó∏-
dzielniach mieszkaniowych.

Odezw´ koƒczy apel: Nie bàdê-
my bierni! Sami decydujmy o na-
szych sprawach! Wyraêmy naszà
opini´ na temat tej uchwa∏y!

*
Mam przed sobà odezw´ Za-

rzàdu MSM Energetyka z 2 wrze-
Ênia 2005 r. do cz∏onków spó∏-
dzielni, mieszkaƒców Osiedla Sa-
dyba. W nawiàzaniu do odezwy
Rady Osiedla Sadyba Zarzàd
spó∏dzielni stwierdza (do gwiazd-
ki cytujemy):

W informacji Rady Osiedla,
sprawy dotyczàce podzia∏u tere-
nów osiedla na poszczególne nie-
ruchomoÊci w celu umo˝liwienia
cz∏onkom wyodr´bnienie w∏asno-
Êci lokali, zosta∏y przedstawione
tendencyjnie i nieprawdziwie. Za-
nim zasady podzia∏u terenów zo-
sta∏y wprowadzone w ˝ycie by∏y
przedtem szeroko dyskutowane,
aby powodowa∏y jak najmniej
konfliktów sàsiedzkich, przede
wszystkim w póêniejszej eksplo-
atacji. Ostatecznie zasady te zo-
sta∏y przyj´te uchwa∏à nr 6 Zebra-
nia Przedstawicieli Cz∏onków
w dniu 9.06.2001 r.

Nieprawdà jest, ˝e przyj´ty po-
dzia∏ na nieruchomoÊci ma za-

pewniç Zarzàdowi swobod´
w dysponowaniu terenami nie-
przypisanymi do ˝adnej nieru-
chomoÊci. Tereny te stanowià
tzw. nieruchomoÊci spó∏dzielni,
ale przeznaczone sà do wspól-
nego korzystania przez znajdu-
jàce si´ przy nich inne nieru-
chomoÊci. Sà to tereny, które
trudno podzieliç i przypisaç kon-
kretnej nieruchomoÊci. Trzeba by
by∏o tworzyç w przysz∏oÊci sze-
reg dokumentów gwarantujà-
cych póêniej mo˝liwoÊç korzy-
stania z dróg i innych urzàdzeƒ
infrastruktury technicznej prze-
biegajàcych przez jednà nieru-
chomoÊç dla innej nieruchomo-
Êci. Zbyt wiele mamy przyk∏adów
konfliktów i nieporozumieƒ spo-
∏ecznoÊci w takich sytuacjach
(zamykanie przejazdów, utrud-
nianie dost´pu do urzàdzeƒ tech-
nicznych itp.). Sposób podzia∏u
terenów na poszczególne nieru-
chomoÊci przyj´ty przez Zebra-
nie Przedstawicieli Cz∏onków ma
na celu eliminacj´ tego rodzaju
konfliktów, które by∏yby bardzo
ucià˝liwe w dzia∏alnoÊci eksplo-
atacyjnej.

*
Rada Osiedla Sadyba: sà za-

gro˝enia, Zarzàd spó∏dzielni: za-
gro˝enia, na które wskazuje Rada
Osiedla, sà nieprawdziwe. Kto
chce dobrze, a kto êle? Czytelni-
ku! Dojdê do tego sam!

Nasz ma∏y komentarzyk: Trud-
no mieç pretensj´ do Rady Osie-
dla Sadyba, ˝e zwraca uwag´, ˝e
przestrzega. Ma takie prawo, ˝e-
by nie powiedzieç obowiàzek. Za-
nim to zrobi∏a, mog∏a zwróciç si´
jednak do Zarzàdu spó∏dzielni ze
swoimi wàtpliwoÊciami i zastrze-
˝eniami. Mo˝e wtedy niepotrzeb-
na okaza∏aby si´ jej odezwa. Nie
by∏oby wówczas i odezwy Zarzà-
du. W sumie: mniej papieru, mniej
farby, mniej wysi∏ku.

Zbigniew Rossa 

Zaczyna si´ sezon grzewczy. Kaloryfery w naszych miesz-
kaniach albo sta∏y si´ ju˝ ciep∏e, albo stanà si´ ciep∏e lada
dzieƒ. Nie ka˝dy z nas, wraz z tym, myÊli o kosztach ogrze-
wania. A koszty te, by∏o nie by∏o, to prawie czwarta cz´Êç
naszych wydatków na mieszkanie..
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Nieuzasadniona 
limitacja

Statut MSM Energetyka w par. 109 (Zebranie
Domowe) stanowi: Tryb obradowania Ze-

brania Domowego i podejmowania uchwa∏
okreÊla regulamin zatwierdzony przez Rad´
Nadzorczà na wniosek Rady Osiedla. Taki w∏a-
Ênie regulamin, publikowany przez nas obok,
Rada Nadzorcza uchwali∏a 31 marca br. (Uchwa-
∏a nr 14).

W par. 4 punkt 4 regulaminu Zebrania Domo-
wego znalaz∏ si´ zapis: Obrady zebrania domo-
wego sà wa˝ne, a uchwa∏y prawomocne, gdy
biorà w nim udzia∏ cz∏onkowie z co najmniej 20
proc. liczby lokali domu.

Statut MSM Energetyka w obecnym brzmie-
niu uzupe∏niany by∏ ostatnio 29 listopada 2003 r.
na 53. Zebraniu Przedstawicieli Cz∏onków. Z pro-
pozycjà uzupe∏nieƒ wystàpi∏a do ZPCz. Komisja
Statutowa. Wed∏ug tej˝e komisji podejmowanie
uchwa∏ w sprawach domu odbywaç si´ mia∏o
przy udziale nie mniej ni˝ 30 proc. cz∏onków (je-
Êli wi´c, dajmy na to, z budynku o 100 mieszkaƒ-
cach na zebranie pofatygowa∏o si´ nawet 29 lo-
katorów, mo˝na by sobie tylko pogadaç, albo-
wiem wià˝àce postanowienia wymaga∏yby
obecnoÊci jeszcze co najmniej jednego miesz-
kaƒca domu). Chodzi∏o o to, by o sprawach do-
mu – pozostaƒmy przy tych 100 mieszkaƒcach –
nie decydowa∏a np. grupka 5 – osobowa tych,
którzy przyszli na zebranie domowe. Ponadto li-
mit obecnoÊci, 30 proc., mia∏ mobilizowaç
do udzia∏u w zebraniu.

W dyskusji na 53. ZPCz. by∏a to kwestia naj-
bardziej ró˝niàca delegatów. Jedna ich grupa
uwa˝a∏a, ˝e 30 proc. wystarczy, druga, ˝e to
za ma∏o – ˝e w zebraniu powinno uczestniczyç
co najmniej 50 proc. mieszkaƒców. Byli te˝
mniej radykalni zwolennicy limitu obecnoÊci – li-
mitu 20-procentowego. Ostatecznie jednak,
po ostrej momentami wymianie zdaƒ, sta∏o si´
coÊ zupe∏nie odmiennego – ani 30, ani 50, ani 20
proc. Przy podejmowaniu uchwa∏ w sprawach
domu z limitu obecnoÊci zrezygnowano w ogó-
le (przeciw limitowi 52 g∏osy, za limitem 6 g∏o-
sów, 5 osób wstrzyma∏o si´ od wyra˝enia stano-
wiska).

Dlaczego wi´c w regulaminie zebrania domo-
wego, uchwalonym prawie pó∏tora roku
po uchwaleniu zmian w statucie, znalaz∏ si´ za-
pis o 20-procentowym limicie obecnoÊci?
Na ostatnim czerwcowym ZPCz. krytycznie wy-
powiada∏ si´ o tym w dyskusji Maciej Ró˝ycki
z os. Stegny Pó∏noc.

Sprawa wymaga uregulowania – uregulowa-
nia polegajàcego na zrezygnowaniu w regula-
minie zebrania domowego z limitu 20- procen-
towej obecnoÊci. Ile zebraƒ domowych odby-
wa∏oby si´ przy takiej w∏aÊnie frekwencji?
Ludzie by si´ spotkali, pogadali, ale mo˝liwoÊç
podejmowania prawomocnych uchwa∏ by∏aby
raczej mrzonkà.

Ambicjà Rad Domów powinien byç jak naj-
liczniejszy udzia∏ mieszkaƒców w zebraniach
domowych. Póki co, jest jak jest: liczà si´ realia,
a nie pobo˝ne ˝yczenia.       (ssa)

§ 1
Zebranie domowe jest organem Spó∏dzielni

MSM Energetyka, dzia∏ajàcym na podstawie
§ 109 Statutu MSM Energetyka oraz niniejszego
regulaminu.

§ 2
Przez dom nale˝y rozumieç wspólnot´ samo-

rzàdowà cz∏onków spó∏dzielni, ich rodziny oraz
innych najemców faktycznie zamieszkujàcych
w danym domu, jak równie˝ budynek i jego oto-
czenie.

§ 3
Cz∏onkowie Spó∏dzielni zamieszkali w danym

domu biorà udzia∏ w zebraniu domowym z g∏o-
sem stanowiàcym.

§ 4
1. Zebranie organizacyjne mieszkaƒców do-

mu w celu wyboru rady domu zwo∏uje i przepro-
wadza rada osiedla.

2. Zebranie domowe powinno byç przeprowa-
dzone w miar´ potrzeby, co najmniej raz w roku,
w pomieszczeniu wskazanym przez administra-
cj´ osiedla.

3. Ustala si´ nast´pujàcy tryb zwo∏ywania, ob-
radowania zebrania domowego i podejmowania
uchwa∏:

1) o zwo∏aniu zebrania domowego i porzàdku
obrad powiadamia mieszkaƒców na 7 dni
przed terminem rada domu lub rada osiedla, po-
przez og∏oszenia w widocznym miejscu domu,

2) obrady prowadzi przewodniczàcy rady do-
mu o ile zebranie domowe nie zdecyduje inaczej,

3) uchwa∏y zapadajà zwyk∏à wi´kszoÊcià g∏o-
sów, w przypadku równoÊci decyduje g∏os prze-
wodniczàcego,

4) wniosek o odwo∏anie cz∏onka rady domu
mo˝e byç poddany g∏osowaniu w przypadku
nieobecnoÊci zainteresowanego, jeÊli zawiado-
mienie mieszkaƒców o zebraniu nastàpi∏o w spo-
sób przyj´ty zwyczajowo w danym domu,

5) o podj´tych uchwa∏ach przewodniczàcy ze-
brania informuje mieszkaƒców domu najpóêniej
w ciagu dwóch tygodni, w sposób ustalony
przez zebranie domowe.

4. Obrady zebrania domowego sà wa˝ne,
a uchwa∏y prawomocne, gdy biorà w nim udzia∏
cz∏onkowie z co najmniej 20 proc. liczby lokali domu.

§ 5
Do uprawnieƒ zebrania domowego nale˝y:
1) wybór i odwo∏anie cz∏onków rady domu,

zwyk∏à wi´kszoÊcià g∏osów w g∏osowaniu jaw-
nym lub tajnym. O trybie g∏osowania decyduje
zebranie zwyk∏à wi´kszoÊcià g∏osów,

2) podejmowanie uchwa∏ w sprawach domu,
3) ocena rocznej dzia∏alnoÊci rady domu,
4) wnioskowanie wykonania prac remonto-

wych w domu ze Êrodków finansowych przezna-
czonych do wykorzystania w danym roku, po-
chodzàcych z cz´Êci op∏at mieszkaƒców na fun-
dusz remontowy, op∏at za u˝ywanie lokali
i powierzchni ogólnego u˝ytku, zgodnie z zasa-

dami finansowania okreÊlonymi w uchwa∏ach
Rady Nadzorczej,

5) wnioskowanie do rady osiedla o zaciàgni´-
cie po˝yczki z Centralnego Funduszu Remonto-
wego na sfinansowanie prac remontowych bu-
dynku,

6) ocena prawid∏owoÊci wydatków dotyczà-
cych remontów i eksploatacji budynków,

7) opiniowanie wyników przeglàdu technicz-
nego budynku oraz rzetelnoÊci wykonanych
prac remontowych,

8) opiniowanie zagospodarowania pomiesz-
czeƒ ogólnego u˝ytku,

9) opiniowanie lub ocena pracy administrato-
ra, konserwatorów i gospodarzy domów lub
sprzàtaczy w zakresie ich pracy w danym domu
i jego otoczeniu,

10) podejmowanie inicjatyw zwiàzanych z do-
browolnymi Êwiadczeniami lokatorów na rzecz
domu i jego otoczenia,

11) zaznajamianie si´ ze stanem zad∏u˝eƒ
czynszowych.

§ 6
Uchwa∏y zebrania domowego, w sprawach

prac remontowych, które wymagajà dodatko-
wych Êwiadczeƒ finansowych, wymagajà zgody
wi´kszoÊci cz∏onków Spó∏dzielni (co najmniej 51
proc.), którym przys∏ugujà prawa do lokali w da-
nym budynku, wg zasady, ˝e na jeden lokal
przypada jeden g∏os. 

§ 7
Opiniowanie, wnioskowanie i kontrolowanie

prac remontowych, zwiàzanych z funkcjonowa-
niem budynku i jego otoczenia jako integralnej
ca∏oÊci w niczym nie ogranicza praw poszcze-
gólnych mieszkaƒców do indywidualnego sk∏a-
dania w ka˝dym czasie, wed∏ug ich uznania,
wniosków do administracji osiedla lub rady osie-
dla w sprawach ich lokali.

§ 8
Zebranie domowe mo˝e byç zwo∏ane w ka˝-

dym czasie na ˝àdanie jednej dziesiàtej liczby
cz∏onków spó∏dzielni danego domu albo z inicja-
tywy rady osiedla w terminie 14 dni celem podej-
mowania uchwa∏ zgodnie z § 4 pkt 3 Regulami-
nu i rozpatrywania spraw wymienionych w § 109
Statutu. Tak zorganizowane zebranie za ka˝dym
razem wybiera przewodniczàcego, który je pro-
wadzi oraz wyznacza protokolanta.

§ 9
1. Obrady sà protoko∏owane. Protoko∏y obrad

podpisujà przewodniczàcy i protokolant. Proto-
ko∏y przechowuje rada domu. Do protoko∏ów
obrad zebrania domowego winna byç do∏àczo-
na lista obecnoÊci z imieniem i nazwiskiem
cz∏onka Spó∏dzielni, numerem lokalu i podpisem
uczestniczàcego w zebraniu cz∏onka Spó∏dzielni
oraz wyniki g∏osowaƒ nad ka˝dà uchwa∏à.

2. Kopie protoko∏ów i uchwa∏ sà przekazywa-
ne przez rad´ domu, administracji w celu ich wy-
korzystania oraz archiwizacji.

Regulamin Zebrania 
Domowego MSM Energetyka
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MIESZKANIOWE
❏ Sprzedam 3 pokoje 60 m kw., Czernia-
kowska 95/97 m 43. Tel. 758-56-72.
❏ Zapisz´ w testamencie M-2 39 m kw.
Stegny. Tel. 0-603-345-999.
❏ Zamieni´ spó∏dzielcze – lokatorskie,
42,2 m kw., parter, Stegny (nadaje si´ dla
osoby na wózku inwalidzkim) na wi´ksze
3 – 4 pokoje, ch´tnie parter, tylko spó∏-
dzielcze lokatorskie. Tel. 0-602-288-747.

❏ Kupi´ jedno lub dwupokojowe (27 –
40 m kw.) w rejonie MSM Energetyka Tel.
0-508-163-936.
❏ Kupi´ mieszkanie 30-50 m kw. w rejo-
nie MSM Energetyka. Tel. 0-502-362-099.
❏ Zamieni´ w∏asnoÊciowe pokój z kuch-
nià 31 m kw. Stegny. IIIp. na 2-3 pokoje.
Tel. 851-99-74

US¸UGI REMONTOWE
❏ Elektryk´ i hydraulik´ w mieszkaniu.

Solidnie, niedrogo. Tel. 0-502-900-276.
❏ Hydraulik domowy – WOD-KAN-
-GAZ.Uprawnienia. Tel. 840-26-54 lub
0-502-977-324.
❏ Z¸OTA RÑCZKA – wszystko. Tel.
840-26-54 lub 0-502-977-324.
❏ Us∏ugi remontowe od A do Z. Tel.
678-99-94 i 0-606-112-426.
❏ Instalatorstwo sanitarne i gazowe,
remonty ∏azienek. Rachunki VAT. Tel.
642-87-19.
❏ Kompleksowe remonty mieszkaƒ
od A do Z. Tel. 0-501-809-350.

NAUKA
❏ Angielski – uczniom gimnazjów
i liceów. DoÊwiadczona nauczycielka.
Tel. 842-64-67. Sadyba. 
❏ Korepetycje z chemii – studentka Po-
litechniki Warszawskiej. Tel. 858-94-27. 
❏ J´zyk polski – pomoc w nauce, pi-
saniu prac, przygotowanie do egzami-
nów (podstawowa, gimnazjum, li-
ceum). Tel. 0-603-521-607 i 842-50-78.
❏ Angielski w domu ucznia – pomoc
w odrabianiu lekcji, korepetycje; t∏u-
maczenia. Tel. 842-60-41 i 828-42-07.
❏ Angielski (nauka, korepetycje) z do-
jazdem do ucznia. Tel. 842-67-33.
❏ Matematyka – student Politechniki
Warszawskiej udzieli korepetycji:
szko∏a podstawowa, gimnazjum, li-
ceum. Tel. 858-94-27. Po godz. 17
❏ FORTEPIAN. Dzieci od 5. lat. Absol-
wentka Akademii Muzycznej z d∏ugo-
letnià praktykà. Tel. 858-89-68.
❏ Niemiecki – korepetycje stypendy-
sty uniwersytetu w Niemczech. Tel.
0-501-175-755. 
❏ Angielski dla wszystkich!
Profesjonalnie, dojazd. Tel. 424-94-49
i 0-503-551-955.
❏ Polski – korepetycji udziela nauczy-
cielka z wieloletnim sta˝em (wszystkie
poziomy nauczania, zw∏aszcza przygo-
towanie do matury). Tel. 642-18-19
i 0-504-948-978.
❏ Korepetycje z matematyki – szko∏a
podstawowa i gimnazjum, emerytowa-
na nauczycielka. Tel. 851-06-96.
❏ J´zyk francuski – korepetycje, kon-
wersacje, t∏umaczenia. Tel. 651-50-09.

LEKARSKIE
❏ Dr n. medycznych, specjalista pe-
diatrii, neurologii dzieci´cej, wizyty do-
mowe. Tel. 0-692-592-418 lub 858-94-
34. Dla mieszkaƒców Stegien, Sadyby
i Wilanowa rabat 10 proc.
❏ Po∏o˝na dyplomowana – zastrzyki do-
mi´Êniowe, do˝ylne, opieka doraêna
w domu chorego w rejonie MSM Ener-
getyka. Tel. 651-62-91 i 0-501-364-687.
❏ Diagnostyka i leczenie chorób chro-
nicznych – INTEGRUM, ul. Bernardyƒ-
ska 5. Tel. 885-57-59. www.para-
med.waw.pl

RÓ˚NE
❏ Oferuj´ kolecjonerom du˝e zdj´cia
dawnych samolotów, okr´tów, samo-
chodów, taboru kolejowego i tramwa-
jowego. Tel. 842-44-78.
❏ Introligatornia ul. Amundsena 4 (Ur-
synów). Tel. 0-602-600-773.
❏ Pedicure – wizyty domowe. Tel.
863-73-47.
❏ Sprzàtanie biur i mieszkaƒ. Tel.
0-604-509-943.

❏ Biuro rachunkowe BATEX ul. Przy
Bernardyƒskiej Wodzie 11 lok. 1 (wej-
Êcie od strony poczty). Tel. 651-67-54
www.batex.waw.pl
❏ Pe∏ny zakres us∏ug ksi´gowych i ka-
drowych dla firm. Licencja MF nr
10881/98, ubezpieczenie, wieloletnie
doÊwiadczenie. Tel. 642-51-69 (autm.
sekretarka), 0-608-311-914, www.ma-
riabb.republika.pl
❏ Podejm´ prac´ – angielski zaawan-
sowany, komputer, pe∏na dyspozycyj-
noÊç. Tel. 842-60-41 i 828-42-07.
❏ Us∏ugi ksi´gowe, podatkowe. Licen-
cja Ministerstwa Finansów 957/1996 r.
Tel. 842-20-35
❏ Elektryk z uprawnieniami – pe∏ny za-
kres us∏ug. Tel. 424-85-99 lub
0-600-880-199.
❏ Transport – przeprowadzki. Tanio,
szybko, solidnie. Tel. 0-504-376-845.
❏ ˚aluzje pionowe, poziome, rolety.
Tel. 642-28-37 lub 0-501-572-800. Ra-
chunki, gwarancja.
❏ Us∏ugi porzàdkowe: mycie okien,
czyszczenie pomieszczeƒ, piel´gnacja
zieleni. Tel. 0-508-653-296.
❏ JeÊli chcesz przestaç ciàgle si´ odchu-
dzaç i wreszcie schudnàç – bez stresu,
g∏odu, dzi´ki diecie na bazie suplementa-
cji zio∏owej – zadzwoƒ. Tel. 0-604-946-130.
❏ Naprawa komputerów i odzysk da-
nych. Projektowanie i umieszczanie stron
w internecie. Serwis 24h. Tel. 642-41-92
i 0-601-27-33-25.
❏ Mycie okien, sprzàtanie mieszkaƒ
i biur. Tel. 851-27-15.
❏ Elektryka – alarmy. Tel. 0-501-809-350.
❏ Sprzedam boks gara˝owy – ul.
Noworac∏awicka 11. Tel. 841-26-28 w
godz. 12-20.
❏ Wyceny nieruchomoÊci dla spó∏dzielni
mieszkaniowych, urz´dów skarbowych,
banków i osób fizycznych. Tel.
642-45-81 (Stegny) oraz 0-602-676-877.
❏ Porady psychologa, terapia. Tel. 0-501-
340-216 lub 642-41-83.
❏ Rencista z wy˝szym wykszta∏ce-
niem przyjmie prac´ biurowà w domu.
Tel. 0-603-345-999.
❏ Sprzedam miejsce w gara˝u Po-
wsiƒska róg Bonifacego. Tel.
858-94-07.
❏ Zapraszamy do sklepu Tania
Odzieê, Stegny ul. Portofino. Du˝y wy-
bór odzie˝y nowej i u˝ywanej zagra-
nicznej. Pon. – pt. 11 – 19, sb. 10 – 14.
❏ Agencja Ubezpieczeniowa ERGO
HESTIA, ul. Powsiƒska róg Go∏kow-
skiej, zaprasza w godz. 10 – 20. Szero-
ki zakres, atrakcyjne pakiety, porady
gratis. Poszukujemy wspó∏pracowni-
ka. Tel. 651-96-80 lub 0-502-211-653.
❏ Oryginalne, ciekawe grafiki wzbo-
gacajàce Twoje wn´trze lub na pre-
zent. Studentka ASP. Tel. 0-509-720-
717 lub 841-14-88 (po godz. 21).
❏ Zainteresowanych rysunkami gra-
ficznymi architektury starego Lwowa
i widokówkami oraz planami miast pol-
skich i zagranicznych, zapraszam
do zapoznania si´ z moimi zbiorami.
Kontakt telefoniczny 842-44-78
po godz. 17.

Sprostowanie – przeproszenie

Komunikat: og∏oszenia drobne

W czerwcowym numerze M-6, w artykule sygnalizujàcym skrótowo przebieg
dyskusji na 55. Zebraniu Przedstawicieli Cz∏onków, jednym z 13 g∏osów by∏ g∏os
p. Hanny Idêkowskiej z osiedla Sielce. Jej kilkuminutowa wypowiedê przekaza-
na zosta∏a przez M-6 nast´pujàco:

Mamy regulamin rozliczania kosztów i ustalania op∏at za u˝ywanie lokali. War-
to rozwa˝yç niektóre uj´te w tym regulaminie rozwiàzania; ktoÊ deklaruje np. 3 –
miesi´cznà nieobecnoÊç w swoim lokalu i wyst´puje o zredukowanie nale˝nych
op∏at; bywa, ˝e taka mo˝liwoÊç sk∏ania czasem do okpiwania spó∏dzielni.

Autorstwo ostatniego zdania, zdania o mo˝liwoÊci okpiwania spó∏dzielni,
przypisa∏em p. Hannie Idêkowskiej bezpodstawnie – niczego takiego nie powie-
dzia∏a; wskaza∏a tylko w∏adzom spó∏dzielni problem, który lekkomyÊlnie, na w∏a-
snà r´k´, niepotrzebnie rozszerzy∏em.

Panià Hann´ Idêkowskà, przewodniczàcà Rady Osiedla Sielce i cz∏onkini´
Rady Nadzorczej, za swój b∏àd i jego ewentualne konsekwencje, serdecznie
przepraszam.                                                                                    Zbigniew Rossa

Coraz wi´cej osób chce zamieszczaç bezp∏atne og∏oszenia drobne, które
drukowaliÊmy bez ograniczeƒ. W numerze czerwcowym br. musieliÊmy jed-
nak zrezygnowaç (si∏a wy˝sza!) z 30 anonsów; stàd koniecznoÊç stosowania
pewnych rygorów.

• To samo og∏oszenie drukowaç b´dziemy jeden – dwa razy w roku, tyl-
ko wyjàtkowo wi´cej razy; selekcja nale˝y do redakcji.

• Og∏oszenia muszà byç zwi´z∏e – do 15 s∏ów.
• Og∏oszenia powinny byç kierowane do redakcji na piÊmie.
Og∏oszenie og∏oszeniu nierówne. Co innego np. zamiana mieszkania lub

poszukiwanie pracy, co innego anons handlowy. Docierajà do nas og∏oszenia
powy˝ej 50 wyrazów. Kto chce informowaç bez ograniczeƒ, mo˝e skorzystaç
z p∏atnego og∏oszenia wymiarowego. Dotychczas przyjmowaliÊmy og∏osze-
nia równie˝ telefonicznie, co czasem powodowa∏o nieporozumienia. Teraz po-
zostaje list kierowany do M-6 drogà pocztowà, z∏o˝ony do teczki M-6 (portier-
nia spó∏dzielni) lub przekazany bezpoÊrednio w czasie dy˝uru redakcyjnego.

Innowacje, które sygnalizujemy, stosowane b´dà od pierwszego (lutowe-
go) numeru 2006 r.
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Utworzenie funduszy remontowych poszczególnych budyn-
ków, w miejsce poprzednio istniejàcego zbiorczego fundu-
szu remontowego osiedla, by∏o wynikiem potrzeby dostoso-

wania zasad rozliczeƒ kosztów do zmian wprowadzonych ustawà
z dnia 15.12.2000 r. o spó∏dzielniach mieszkaniowych. Chodzi∏o
m.in. o to, by równie˝ zasady gospodarki Êrodkami remontowymi
pe∏niej odzwierciedla∏y bezpoÊrednie potrzeby cz∏onka spó∏dzielni,
mieszkaƒca domu. Sama ustawa stwarza cz∏onkom spó∏dzielni
mo˝liwoÊç tzw. wyodr´bniania w∏asnoÊci ich lokali. Nast´pstwem te-
go jest powstawanie odr´bnych nieruchomoÊci wspólnych w bu-
dynkach, w których wyodr´bnienie w∏asnoÊci uzyska∏ choçby jeden
cz∏onek spó∏dzielni.

Po powstaniu nieruchomoÊci wspólnych nie jest ju˝ mo˝liwe rozli-
czanie kosztów na poszczególne nieruchomoÊci wed∏ug dawnych za-
sad, tj. wed∏ug uuÊÊrreeddnniioonnyycchh  kosztów jednostkowych w skali osiedla,
niezale˝nie od tego, w której nieruchomoÊci dany remont by∏ wykona-
ny. Ustawa okreÊla, ˝e ddllaa  kkaa˝̋ddeejj  nniieerruucchhoommooÊÊccii  wwssppóóllnneejj  oobboowwiiààzzuu--
jjee  zzaarrzzààddcc´́  pprroowwaaddzzeenniiee  ooddrr´́bbnneejj  eewwiiddeennccjjii  kkoosszzttóóww  ii pprrzzyycchhooddóóww..
W∏aÊciciela lokalu obowiàzuje natomiast ppookkrryywwaanniiee  kkoosszzttóóww  uuttrrzzyy--
mmaanniiaa  nniieerruucchhoommooÊÊccii  wwssppóóllnneejj,, w której znajduje si´ jego lokal oraz
ppaarrttyyccyyppoowwaanniiee  ww kkoosszzttaacchh  uuttrrzzyymmaanniiaa  iinnnnyycchh  nniieerruucchhoommooÊÊccii  ssppóó∏∏--
ddzziieellnnii  pprrzzeezznnaacczzoonnyycchh  ddoo wwssppóóllnneeggoo  kkoorrzzyyssttaanniiaa..  Do nieruchomo-
Êci spó∏dzielni przeznaczonych do wspólnego korzystania przez oso-
by zamieszkujàce w budynkach na okreÊlonym terenie, zalicza si´:
obiekty administracji, tereny zielone, ciàgi piesze, drogi osiedlowe, in-
stalacje zewn´trzne itp. s∏u˝àce okreÊlonym budynkom.

Dotychczas w naszej spó∏dzielni w oko∏o 30 proc. budynków na-
stàpi∏o wyodr´bnienie w∏asnoÊci przynajmniej jednego mieszkania.
Budynki te sta∏y si´ wi´c odr´bnymi nieruchomoÊciami. Proces wy-
odr´bniania w∏asnoÊci lokali rozszerza si´.

Jak z powy˝szego wynika, utworzenie budynkowych funduszy re-
montowych by∏o celowe i konieczne. Wprowadzajàc zasad´ odr´b-

noÊci rozliczeƒ kosztów dla poszczególnych budynków, Rada Nad-
zorcza spó∏dzielni stara∏a si´ zachowaç niektóre sprawdzone roz-
wiàzania z dawnego systemu, jak np. mo˝liwoÊç pprrzzeejjÊÊcciioowweeggoo  wy-
korzystywania rezerw finansowych jednych budynków dla realizacji
wa˝nych celów remontowych w innych budynkach. To rozwiàzanie
chroni poszczególne nieruchomoÊci przed koniecznoÊcià zaciàga-
nia kredytów bankowych lub podwy˝szenia op∏at od lokali w przy-
padku wystàpienia wi´kszych robót, dla wykonania których posia-
dane wp∏ywy, z jednorocznych op∏at na fundusz remontowy danej
nieruchomoÊci by∏yby niewystarczajàce. Zachowano wi´c to, co
cenne, co jest ideà i co powinno byç praktykà spó∏dzielczego go-
spodarowania – mo˝liwoÊç wzajemnego wspierania si´ spó∏dziel-
ców w realizacji trudnych zadaƒ. 

WWssppiieerraanniiee  ttoo  ppoolleeggaa  jjeeddnnaakk˝̋ee  nnaa pprrzzeejjÊÊcciioowwyymm  wwyykkoorrzzyyssttyywwaa--
nniiuu  wwoollnnyycchh  ÊÊrrooddkkóóww  ffiinnaannssoowwyycchh  bbuuddyynnkkóóww,,  kkttóórree  ttaakkiimmii  ÊÊrrooddkkaammii
ddyyssppoonnuujjàà,,  aa nniiee  nnaa ppookkrryywwaanniiuu  kkoosszzttóóww  ddoottyycczzààccyycchh  jjeeddnnyycchh  bbuu--
ddyynnkkóóww  pprrzzeezz  iinnnnee  bbuuddyynnkkii.. Sprowadzajàc to do pojedynczego bu-
dynku, stan posiadania Êrodków zgromadzonych na funduszu re-
montowym budynku „x” ulega∏ b´dzie zmniejszeniu tylko o wartoÊç
remontów wykonanych w tym budynku i o wartoÊç remontów nieru-
chomoÊci spó∏dzielni przeznaczonych do wspólnego korzystania
w cz´Êci przypadajàcej na budynek „x”. Natomiast cz´Êç Êrodków
remontowych budynku „x”, zaanga˝owana w remonty priorytetowe
realizowane w innych budynkach, nie zmniejsza stanu posiadania
budynku „x”.

Jakie koszty remontów obcià˝ajà 
fundusz remontowy budynku?

W zwiàzku z powy˝szym koszty ka˝dego remontu realizowanego
w osiedlu obcià˝ajà fundusz remontowy tego budynku, w którym da-
ny remont by∏ wykonywany. Wyjàtek stanowi jedynie ocieplenie bu-
dynków realizowane w ramach programu przyj´tego przed laty
w spó∏dzielni. Koszty tych ociepleƒ, niezale˝nie od miejsca wykony-
wania remontu, obcià˝ajà fundusz remontowy ka˝dego budynku
(podlegajàcego dodatkowemu ociepleniu) proporcjonalnie do po-
wierzchni u˝ytkowej lokali mieszkalnych. Ocieplenia te zostanà jed-
nak˝e zakoƒczone w 2005 r. i nie b´dà wp∏ywa∏y na rozliczenia w la-
tach nast´pnych. Koszty remontów nieruchomoÊci spó∏dzielni prze-
znaczonych do wspólnego korzystania przez cz∏onków i w∏aÊcicieli,
obcià˝ajà fundusz remontowy ka˝dego budynku proporcjonalnie
do powierzchni u˝ytkowej lokali mieszkalnych.

Co tworzy fundusz remontowy budynku?
Podstawowym êród∏em tworzenia funduszu remontowego bu-

dynku sà oopp∏∏aattyy  mmiieessii´́cczznnee  nnaa ffuunndduusszz  rreemmoonnttoowwyy od lokali w tym
budynku.

Od redakcji. W comiesi´cznych op∏atach za miesz-
kanie mieÊci si´ pozycja fundusz remontowy.
Od prawie czterech lat nasze wp∏aty na ten fundusz
sà zapisywane bezpoÊrednio na konto budynku,
w którym mieszkamy. O tworzeniu i wykorzystywa-
niu funduszu remontowego pisa∏ przed rokiem Syl-
wester Mirecki, zast´pca prezesa MSM „Energety-
ka”. Ta niezwykle wa˝na dla cz∏onków Sspó∏dzielni
kwestia, nadal budzi wàtpliwoÊci, a nierzadko
i emocje. Stàd ponowna publikacja, tego samego
autora, tym razem w formie wk∏adki do M-6.
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Co to sà fundusze remontowe budynków
i jak one funkcjonujà?

Wa˝ne przede wszystkim dla rad domów, ale nie tylko
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Drugie êród∏o, to wwpp∏∏yywwyy  zz wwyynnaajjmmuu  ppoommiieesszzcczzeeƒƒ  ggoossppooddaarr--
cczzyycchh  bbuuddyynnkkuu,, takich jak np. pralni, suszarni itp., przystosowanych
na lokale u˝ytkowe, oraz z dzier˝awy powierzchni budynku pod re-
klamy lub anteny, np. telefonii komórkowej itp.

Trzecie êród∏o, to ppoo˝̋yyttkkii  zz llookkaallii  uu˝̋yyttkkoowwyycchh stanowiàcych nieru-
chomoÊci spó∏dzielni nieprzeznaczone do wspólnego u˝ytku. Po˝yt-
ki z tego rodzaju dzia∏alnoÊci, jako po˝ytki z w∏asnej dzia∏alnoÊci go-
spodarczej spó∏dzielni, sà przekazywane na fundusze remontowe
budynków, a proporcje podzia∏u tych Êrodków na budynki i sposób
ich wykorzystania okreÊla Rada Nadzorcza. Aktualne przepisy we-
wn´trzne spó∏dzielni stanowià, ˝e cz´Êç tych Êrodków wspiera re-
monty kapitalne dêwigów realizowane po raz pierwszy, a reszta jest
dzielona na wszystkie budynki proporcjonalnie do powierzchni u˝yt-
kowej lokali mieszkalnych i zasila fundusze remontowe budynków. 

Kto i w jakim zakresie decyduje 
o wydatkach z funduszu remontowego budynku?
Z koƒcem roku nast´puje podsumowanie poniesionych kosztów

i uzyskanych przychodów na fundusz remontowy budynku i zostaje
ustalone saldo funduszu. Saldo dodatnie Êwiadczy o tym, ˝e budy-
nek posiada Êrodki, które zasilà jego fundusz w nast´pnym roku.
Saldo ujemne Êwiadczy o zobowiàzaniach budynku za wykonane
„na zapas” roboty, które b´dzie musia∏ pokryç w nast´pnym roku lub
w ciàgu najbli˝szych kilku lat.

O niektórych remontach majàcych zasadnicze znaczenie dla osie-
dla musi decydowaç organ reprezentujàcy interesy ca∏ego osiedla,
czyli rada osiedla. Rada osiedla, na wniosek kierownika administra-
cji, okreÊla wi´c w planie tzw. zadania remontowe oo pprriioorryytteettoowwyymm
zznnaacczzeenniiuu,, które muszà byç realizowane w pierwszej kolejnoÊci.
Do zadaƒ priorytetowych mo˝e byç zaliczony ka˝dy rodzaj remon-
tu, który w ocenie rady osiedla ma takie znaczenie. Na te zadania
przeznacza si´ w planie osiedla odpowiednià wielkoÊç Êrodków
i okreÊla zakres rzeczowy umiejscowiony w konkretnych budyn-
kach. Reszta Êrodków remontowych pozostaje w gestii rad domów,
które mogà zrealizowaç inne remonty w swoich budynkach wed∏ug
w∏asnego uznania. Zakres tych remontów przewidzianych do reali-
zacji, musi byç uzgodniony mi´dzy radami domu a kierownikiem ad-
ministracji, po uchwaleniu planu przez rad´ osiedla.

WielkoÊç Êrodków na remonty priorytetowe w skali osiedla rada
osiedla okreÊla bioràc pod uwag´ sum´ Êrodków funduszy remon-
towych wszystkich budynków. WielkoÊç Êrodków na remonty priory-
tetowe nie mo˝e przekroczyç wskaênika ustalonego przez Rad´
Nadzorczà w za∏o˝eniach do planu na dany rok. Np. dla planu na rok
2005 wskaênik ten móg∏ wynosiç maksymalnie 7755  pprroocc..  wwsszzyyssttkkiicchh
ppllaannoowwaannyycchh  ÊÊrrooddkkóóww  rreemmoonnttoowwyycchh  ((∏∏ààcczznniiee  zz ppoo˝̋yycczzkkaammii))  ww ccaa--
∏∏yymm  oossiieeddlluu,,  ale móg∏ byç te˝ ni˝szy, a decyzja w tym wzgl´dzie na-
le˝a∏a do rady osiedla. Pozosta∏a cz´Êç, tj. minimum 25 proc. Êrod-
ków, by∏o do dyspozycji rad domów na inne remonty.

Jak rozumieç 25 proc. Êrodków 
do dyspozycji rad domów?

2255  pprroocc..  ÊÊrrooddkkóóww  rreemmoonnttoowwyycchh  ddoo ddyyssppoozzyyccjjii  rraadd  ddoommóóww  oozznnaa--
cczzaa  ssuumm´́  ttyycchh  ÊÊrrooddkkóóww  ww sskkaallii  oossiieeddllaa..  PPoosszzcczzeeggóóllnnee  bbuuddyynnkkii  mmoo--
ggàà  nnaattoommiiaasstt  rróó˝̋nniiçç  ssii´́  wwiieellkkooÊÊcciiàà  ttyycchh  ÊÊrrooddkkóóww..  

B´dà budynki, których Êrodki na pozosta∏e remonty b´dà si´
kszta∏towaç znacznie powy˝ej wskaênika 25 proc. i budynki, w któ-
rych ten wskaênik b´dzie ni˝szy od 25 proc. Mo˝e te˝ wystàpiç sy-
tuacja, ̋ e niektóre budynki nie b´dà mieç w ogóle Êrodków na te re-
monty; np. nak∏ady na remonty budynku w roku poprzednim by∏y
tak wysokie, ˝e powsta∏y zobowiàzania budynku do sp∏aty „d∏ugu”
w roku planowym; identycznie b´dzie wtedy, kiedy w planie dla tego
budynku ustalono kosztowne remonty priorytetowe, które poch∏onà
jego wszystkie Êrodki.

Za∏o˝enie, ̋ e zostawia si´ w skali osiedla 25 proc. Êrodków na re-
monty do dyspozycji rad domów nie oznacza zatem, ̋ e kkaa˝̋ddyy  bbuuddyy--
nneekk  mmoo˝̋ee  zzrreeaalliizzoowwaaçç  tteeggoo  rrooddzzaajjuu  rreemmoonnttyy  ww ttaakkiieejj  ww∏∏aaÊÊnniiee  wwiieellkkoo--
ÊÊccii,,  poniewa˝ jest to zale˝ne od stanu funduszu remontowego dane-
go budynku. Je˝eli wystàpi w budynku brak Êrodków, to b´dzie
musia∏ poczekaç z tego rodzaju remontami do nast´pnego roku lub
posi∏kowaç si´ po˝yczkà. Z kolei budynki, w których Êrodki do dys-
pozycji rad domów stanowià udzia∏ wi´kszy ni˝ 25 proc. nie mogà
wydatkowaç wszystkich Êrodków, poniewa˝ cz´Êç z nich b´dzie
przeznaczona pprrzzeejjÊÊcciioowwoo na sfinansowanie remontów prioryteto-
wych kkoonniieecczznnyycchh do wykonania w budynkach, które w danym ro-
ku posiadajà tych Êrodków za ma∏o.

Na tym w∏aÊnie polega wzajemne wspieranie si´ budynków w fi-
nansowaniu wa˝nych robót remontowych, przy jednoczesnym za-
chowaniu pe∏nej odr´bnoÊci w pokrywaniu przez cz∏onków i w∏aÊci-
cieli lokali wy∏àcznie kosztów dotyczàcych ich nieruchomoÊci – bu-
dynku. Niezachowanie tej zasady w znacznym stopniu
ograniczy∏oby mo˝liwoÊci prowadzenia prawid∏owej gospodarki re-
montowej w osiedlu.

Proporcje podzia∏u Êrodków osiedlowych na remonty prioryteto-
we i pozosta∏e remonty ccoorroocczznniiee  ookkrreeÊÊllaa  RRaaddaa  NNaaddzzoorrcczzaa uchwa-
lajàc za∏o˝enia do planu. 

W roku 2005, podkreÊlam to ponownie, obowiàzujà wskaêniki:
na remonty priorytetowe maksymalnie 75 proc., zaÊ na remonty po-
zosta∏e – do dyspozycji rad domów, minimum 25 proc.

Bierze si´ przy tym pod uwag´ przede wszystkim stan technicz-
ny zasobów mieszkaniowych oraz skal´ potrzeb i pilnoÊç wykonania
poszczególnych remontów. W tej kwestii wyst´pujà doÊç powszech-
nie g∏osy rad domów, ˝e proporcje podzia∏u Êrodków na remonty
priorytetowe i pozosta∏e powinny byç inne. Do dyspozycji rad do-
mów na pozosta∏e remonty winno byç co najmniej 50 proc. Êrodków.
Nale˝y uznaç, ˝e sà to g∏osy s∏uszne, poniewa˝ po zakoƒczeniu
ociepleƒ budynków zakres robót priorytetowych powinien znacznie
zmaleç.

*
Ustawa o spó∏dzielniach mieszkaniowych wprowadzi∏a wiele

zmian w gospodarce spó∏dzielni. Nie zawsze przyswoili je ju˝ sobie
w pe∏ni nie tylko nasi cz∏onkowie, ale te˝ dzia∏acze; tak˝e, o czym
traktuje ten artyku∏, w zakresie funduszy remontowych. A z g∏´bszà
znajomoÊcià tego, czym ̋ yje i jak funkcjonuje spó∏dzielczoÊç miesz-
kaniowa, z w∏asnà spó∏dzielnià na czele, ∏atwiej znosiç to, co nie za-
wsze jest do koƒca po naszej myÊli.

SSyyllwweesstteerr  MMiirreecckkii
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